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زیـرســاخت 
در گرو اتحاد 
ـــباســت رق

علـــی نـــوری، مدیرعامل هلدینگ فنـــاوری 
اطلاعـــات بانـــک شـــهر دربـــاره چالش های 
می گویـــد کشـــور  بانکـــی  صنعـــت 
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چند وقت پیش، به دعوت دوســتان 
بزرگوار و فرزانه ام در کانون کارآفرینی 
اســتان تهران در محل اتــاق بازرگانی 
تهران درباره موضوع مهمی صحبت 
کردم؛ رسانه و کارآفرینی. رسانه می تواند بر کارآفرینی 
تأثیر بگــذارد و همچنیــن می توانــد از کارآفرینی تأثیر 
بپذیرد. تأثیر رسانه از کارآفرینی هم در محتوایی است 
که تولید و منتشــر می کند و هم در ســاختار و سازمان 
خود رســانه  اســت. به عبارتی می توانیــم کارآفرینی را 
ســوژه رســانه بدانیم یــا رســانه را ســوژه کارآفرینــی. از 
سویی دیگر تصور می کنم بررسی مطالعات جهانی در 
شــرایط محدودیت هــای داخلــی و خارجــی کمــک 
می کننــد تــا حــدودی از بیمــاری درخودماندگــی رهــا 
شویم؛ درخودماندگی که ما را به سوی تکرار برده است 

و روزمرگی. 
روزمرگی آســیب مزمن توسعه است. در شــرایطی که 
نیاز به نوآوری برای برون رفــت از چالش ها وجود دارد، 
در صــورت تکــرار روش هــای گذشــته بــه همــان نتایــج 
پیشــین می رســیم. در صحبت هایــم در آن جمــع بــه 
کتاب هــای خانم »لوســی کونــگ« در زمینــه مدیریت 
اســتراتژیک رســانه، کتــاب نظریه های ارتبــاط جمعی 
»دنیــس مک کوائیــل«، کتــاب تاریــخ کســب وکار در 
دانشــگاه آکســفورد، پژوهشــی در رویترز و آکســفورد 
دربــاره رســانه ها، آخریــن شــماره و تصویــر روی جلــد 
هفته نامــه تایــم در معرفــی 100 فــرد تأثیرگــذار هــوش 
مصنوعی جهــان و هفت نقطه تماس »راه کار« اشــاره 
کردم. گزارش آن رویداد منتشــر شــده و در وب سایت 
کارنگ قابل دســترس اســت و همین طور فیلم های آن 

رویداد.
در این یادداشــت می خواهم از کنه مطلبــی که آن روز 
گفتم، وام بگیرم. چگونه می توانیم از ابزارهای موجود 
بــرای برون رفــت از وضعیــت فعلی و حرکت به ســمت 

وضعیت مطلوب استفاده کنیم؟

قاعدتــاً عبــور از چــاه و چاله هــای گذشــته بــا افــراط 
و تفریــط ممکــن نیســت. ممکــن اســت برخــی 
عجله داشــته باشــند و بخواهند مســیر صدســاله 
را یک ســاله طــی کننــد. شــرایط امــروز ایــران دلایل 
طرفــداران نــگاه بی حوصلــه و عجــول را تقویــت 
می  کنــد. به عنــوان نمونه فســادهایی کــه در فضای 
اقتصادی کشور رخ می دهد و کسانی که مانند یک 
شهاب ســنگ ظاهــر می شــوند و بــه همان ســرعت 
هــم گم و گــور، از مهم تریــن عوامــل ترویــج ایــن نگاه 
هســتند؛ کســانی که به بــاور عمومــی یک شــبه بار 
خودشــان را می بندند، از مهم ترین دلایلی هستند 
که جامعــه صبر خود بــرای تولیــد و مولد بــودن را از 

دست می دهد. 
وقتــی دریچه هایی به اشــتباه باز می شــود و نشــان 
می دهد که راه های دور زدن و ســریع تر رســیدن نیز 
وجود دارد، چرا فردی باید سختی کارآفرینی و تولید 
و خلــق ارزش را به جــان بخرد؟ اگــر محدودیت های 
ذهنــی، اخلاقــی و وجدانــی یــک نفــر نباشــد، چــه 
چیزی مانع می شود که فردی روش سریع و آسان به 
ســرمنزل مقصود رســیدن را انتخاب نکند؟ همین 
نگاه به مرور در ذهنیت جامعه نفــوذ کرده و عده ای 
تلاش می کنند ســریع و آســان به هدف برســند و از 
باقی نیز انتظــار دارند کارهایشــان را این گونه انجام 

دهند. 
ایــن مــدل ذهنــی زمینه ســاز جامعــه ای اســت کــه 
می خواهد ســریع به نتیجه برســد و زمان و فرصتی 
برای فکر کردن، برنامه ریزی، سازمان دهی، گفت وگو 
و تعامل نــدارد. جامعــه ای کــه گرگ هــا در آن برنده 

هستند.
از آن ســو رفتــار دیگــری را هــم شــاهدیم؛ در مقابل 
کســانی هســتند که حوصلــه ندارنــد و همیــن الان 
می خواهنــد همه چیــز آن گونه شــود که آنهــا تصور 
می کنند درست است، بنابراین خیل عظیم افرادی 

در شرایط انسداد و به نظر فروبسته، چطور می توان در میدان های محدود 
تغییر به وجود آورد و به سمت توسعه رفت؟

فعال صنفی در 
کسوت کنشگر مرزی

روزمرگی آسیب 
مزمن توسعه 
است. در شرایطی 
که نیاز به نوآوری 
برای برون رفت از 
چالش ها وجود 
دارد، در صورت 
تکرار روش های 
گذشته به همان 
نتایج پیشین 
می رسیم

رضا قربانی
بنیان گذار 

کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار
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شماره هفتاد و چهارم

را می بینیــم که دچــار مارپیچ ســکوت شــده اند و به 
کنج عزلت خود خزیده اند. بعضی  حاشیه نشــینی 
می کنند و در روندهای روز خود را درگیر نمی کنند و 
کسانی هم مهاجرت را انتخاب می کنند؛ کسانی که 
تلاش می کنند به عنوان آخرین تلاش، ارتباط شــان 

را با ایران و ایرانی قطع کنند. 
رفتار این افراد یادآور فرهنــگ ایرانی در قرون هفتم 
و هشــتم هجری شمسی اســت؛ زمانی که مغول ها 
بــه ایــران حملــه کردند، شــاهد شــکل گیری نســلی 
از متفکــران بودیــم کــه بــه زبــان اشــارت صحبــت 
می کردند، نه صراحت. این رفتــار در فرهنگ ایرانی 
ریشــه دوانــده و امــروز طرفــداران بســیاری دارد. 
اگــر فرهنــگ ارتباطــی ایرانی هــا را بررســی کنیــم تــا 
همین امــروز می توانیــم مصداق های زیــادی بیابیم 
کــه توصیــه بــه ســکوت می کننــد. متأســفانه روی 
دیگر ســکوت شــب نامه اســت. کســانی که سکوت 
می کنند و حرف شان را نمی زنند، آنچه را می خواهند 
بدانند، از طریق شب نامه ها پی می گیرند و احتمالاً 
حرف هایشــان را هم از طریق همان کانال ها منتقل 

می کنند؛ بدون امضا، بدون تاریخ. 
در این میان بعضی به این ســخن استناد می کنند: 
»به گوینده مطلب توجه نکنید و بــه آنچه می گوید 
بنگرید«، امــا در جهــان جدید بــه گوینده هــم باید 
توجه کرد. در سال های گذشــته و با رشد رسانه ها و 
کانال های ارتباطی اولین درس در سواد رسانه ای این 
بوده که ببینید یک حرف را چه کسی می زند؛ گاهی 
حرف درست از زبان فرد نادرست بیرون می آید؛ این 

توصیه به وارستگی، مانند سم می ماند. 
اتفاقــاً امــروز آنچــه جامعــه را فســرده کــرده، همین 
حرف های درســتی اســت کــه از زبان های نادرســت 
بیرون می آید. طبیعی است که بهترین روش فریب 
در شــرایط امــروز زدن 80 درصد حرف مــورد قبول و 
صحیح و چیدن 20 درصد حرف های دروغ و اشتباه 
در بین آنهاست. کســی که هویت مشــخص ندارد 
و در چهارچــوب جغرافیایــی مشــخصی فعالیتــی 
نمی کند و به قول »نســیم نیکولاس طالب« دستی 
در بازی نــدارد، چیــزی بیشــتر از یک نویز نیســت. 
امروز جامعه ایرانی یک جامعه نویزی شــده است. 
به جای اینکه بتوانیم پیام ها را از مسیرهای حرفه ای 
و رســمی دنبال کنیــم از کانال های غیررســمی آن را 

پیگیری می کنیم.
بنابراین رادیکال هــا و تندروها فرصت حضور و بروز 
یافته اند و از آن سو فرهنگ سکوت زمینه ساز رشد 
شب نامه ها شده است. این شب نامه ها در هر زمان 
از هر ابــزاری کــه بتوانند اســتفاده می کننــد و اتفاقاً 
به شدت نوآوری دوســت و فناوری خواه هم هستند. 
در چنیــن شــرایطی چگونــه می تــوان زندگــی کــرد؟ 
چگونــه می تــوان کار کــرد؟ چگونه می تــوان فعالیت 
اقتصــادی انجــام داد؟ چگونــه می تــوان صحبت از 
توســعه کــرد و نــوآوری بــرای برون رفــت از وضعیت 

آچمز فعلی به چه کار می آید؟
برای پاسخ  به این پرســش ها به نظریه ای ایرانی نیاز 
داریم، به بررسی سیر تاریخی ایران و دانستن ابعاد 

درست نقطه ای که در آن ایستاده ایم، نیاز داریم. پاسخ 
را افراد زیادی از زاویه دید خود داده اند و تصور می کنم 
هیچ پاســخ حتمی وجود ندارد و دینامیک پرســش ها 
حکم می کند به صورت پیوسته به دنبال پاسخ باشیم. 
مدام بایــد آزمون و خطا کنیم و بــرای چالش های خرد و 
کلان ایران امروز راه حل های دست ساخته بشری را به 

بوته نقد و آزمون بگذاریم.
در این میان یکــی از کارهای قابل توجــه پژوهش هایی 
اســت که دکتــر مقصــود فراســتخواه انجــام داده و در 
کتاب »کنشگری مرزی« آن را صورت بندی کرده است. 
او در این کار پژوهشــی در پاسخ به ســؤال برون رفت از 
بحران های ناشــی از توســعه و برای توســعه در جامعه 
ایرانــی راهــکار را در افــرادی می یابــد کــه نام »کنشــگر 
مرزی« بر آنها گذاشــته اســت، کســانی که بین دیوان 
دولت و ایــوان جامعه در رفت و آمد هســتند، کســانی 
که تــلاش می کنند زمینــه تفاهــم و گفت وگــو را فراهم 
کنند، کسانی که بر خلاف تندروها و برخلاف کندروها 
ســعی می کننــد از زاویه دید دولــت و مردم به مســائل 
نگاه کنند؛ کاری متناقض و در بسیاری موارد ناممکن و 
حتی در مواردی پرشمار با فرجامی بد. اما فراستخواه 
در بررسی تاریخی خود نشان می دهد که آنچه امروز از 
نهادهای مدنی و مصداق های توسعه در کشور داریم، 
حاصل تلاش های گاهــی نافرجام کنشــگران مرزی در 

ایران بوده است. 
یکــی از کنشــگران مــرزی در کار پژوهشــی او حســین 
امین الضــرب، بنیا ن گــذار اتــاق بازرگانــی اســت. اتــاق 
بازرگانــی ســابقه 140ســاله دارد و در ایــن مســیر بالا و 
پایین های بســیاری را پشت سر گذاشــته و امروز جزء 
نهادهایی اســت که در شــرایط ســخت به کار توســعه 

می آید. 
در شــرایط فعلی که تنــد حرف زدن، تهمت، فحاشــی، 
پرخاشــگرانه به ایــن و آن حمله کردن و برچســب زدن، 
کاری آســان با نتایجی سریع و فوری اســت و از آن سو 
سکوت کردن و در سایه ها راه رفتن رفتاری توصیه شده 
و البته بــدون کوچک تریــن تأثیرگذاری؛ ما به کســانی 
نیــاز داریم که قبــول می کننــد در میان میدان باشــند. 
میدان هــای زیــادی داریــم و هــر کســی همان جایــی را 
که هســت، می تواند بــه میدان خــودش تبدیــل کند و 
برای توســعه و بهبود آن میدان بجنگد. میدان کســی 
می توانــد خانواده اش باشــد، میــدان برای فــردی دیگر 
محله، برای یکی کســب وکارش و برای دیگری صنعت 
و برای برخی شهر، استان و کشور. میدان هر کسی به 

اندازه توان ذهنی و آمادگی او برای تأثیرگذاری است.
امــروز باید برای هر کســی کــه به میــدان می آیــد، کلاه 
از ســر برداشــت و تــلاش کنیــم در مســیر یادگیــری از 

گذشته، آینده را بسازیم 

در شرایط فعلی 
که تند حرف زدن، 
تهمت، فحاشی، 
پرخاشگرانه به این 
و آن حمله کردن 
و برچسب زدن، 
کاری آسان با 
نتایجی سریع و 
فوری است و از آن 
سو سکوت کردن 
و در سایه ها 
راه رفتن رفتاری 
توصیه شده و البته 
بدون کوچک ترین 
تأثیرگذاری؛ ما به 
کسانی نیاز داریم 
که قبول می کنند در 
میان میدان باشند. 
میدان های زیادی 
داریم و هر کسی 
همان جایی را که 
هست، می تواند 
به میدان خودش 
تبدیل کند و برای 
توسعه و بهبود آن 
میدان بجنگد
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اجرای گام اول اصلاح نظام کارمزد را می توان شروعی برای یک تحول دانست

کورسوی امید
مینا حاجی

سردبیر

وقتی نگاهی به 
عقبه ناقص نظام 
کارمزد در صنعت 
پرداخت و بانکی 
کشور می اندازیم، 
طرح فعلی اصلاح 
نظام کارمزد گویی 
کورسویی امید 
است. همین که 
بعد از یک دهه 
چنین طرحی در 
حال اجرایی شدن 
است، حتی با 
کم وکاستی ها و 
 ً مشکلات، احتمالا
خودش جای شکر 
دارد و حداقل از 
رگولاتور نیز این 
انتظار می رود که 
در راستای بهبود 
هرچه بهتر این 
طرح، مشورت ها 
و نظرات فعالان 
و ذی نفعان این 
صنایع را به طور 
پیوسته بشنود

پرداخت الکترونیکی از اوایل دهه 80 
به مرور وارد سبک زندگی مردم ایران 
شــد. تــا نیمه هــای ایــن دهه، شــاهد 
رشــد ملایم صنعت پرداخت بودیم، 
اما از نیمه دهه 80، رشد پرداخت الکترونیکی در ایران 
پرشتاب شد. در تمام این مدت تصور می شد که مردم 
ایــران تمایلــی بــه اســتفاده از خدمــات پرداخــت 
الکترونیکــی ندارنــد و تقریبــاً تصــور غالبــی کــه وجود 
داشــت ایــن بــود کــه راه زیــادی تــا الکترونیکی شــدن 
خدمات پرداخت در کشــور وجــود دارد. در واقع تصور 
همه فعالان این بود که صنعت پرداخت باید به کمک 
یارانه بانک ها رشــد کند؛ در نتیجه ایــن رویکرد بود که 
بانک هــا تبلیغــات فراوانــی را در زمینــه اســتفاده از 
خدمــات پرداخــت الکترونیکی شــروع کردنــد. از یک 
زمانی به بعد این درهم آمیختگــی صنعت بانکداری و 
پرداخت چنان افزایش یافت که بانک ها شروع کردند 
به تأسیس شرکت های پی اس پی که خدمات پرداخت 
الکترونیکی را ارائه می دادند. ورود بانک ها به صنعت 
پرداخت که پشتوانه مالی خوبی هم داشتند، علاوه بر 
شتاب دادن به رشد این صنعت، بی نظمی این صنعت 
را نیز زیاد کــرد. در نتیجــه همین بی نظمی هــا و رقابت  
شدید بود که کارمزدها نیز صفر شد و هزینه سرویس 

از جیب بانک ها پرداخت شد.
بانک هــا به دلیــل اینکــه ســبد محصــولات متنوعــی 
داشــتند تصمیم گرفتنــد هزینه های ایــن صنعت تازه 
پدیدارشده را قبول کنند تا بتوانند پول های سرگردان را 
به سمت خود بکشند. به مرور همه وارد بازی ای شدند 
که هیچ کس در آن برنده نبود. بانک ها هزینه سرویس 
را می دادند و مردم نیز به دلیل اینکه بابت سرویسی که 
دریافت می کردند، پولی پرداخت نمی کردند، از کیفیت 
ســرویس ها جــا ماندنــد. تمامــی ایــن اتفاقــات باعــث 
شــکل گیری شرکت شــاپرک با هدف سر و ســامان دادن 
به این بی نظمی ها زیر نظر مستقیم بانک مرکزی شد. 
در واقــع بانک مرکزی شــرکتی تأســیس کرد که دســت 
بانک ها را از پرداخت کوتاه کند، اما این موضوع اتفاق 
نیفتاد؛ چراکه بانک ها در تمام این سال ها برای توسعه 
خدمــات پرداخــت الکترونیکــی ســرمایه گذاری کــرده 
بودند. پس ســهام دار شرکت شــاپرک، بانک ها شدند 
و حضور بانک هــا در صنعــت پرداخت با یک واســطه 

ادامه پیدا کرد.
یکــی از مهم تریــن اهدافــی کــه شــاپرک از ابتــدای 
شــکل گیری اش داشــت، سروســامان دادن به وضع 
کارمزدها بود کــه تقریباً تــا همین امســال نیز اتفاق 
جدی برای تغییر این نظام را شــاهد نبودیم. در همه 
جای دنیا عموماً کارمزد را کسی پرداخت می کند که 
سرویس را دریافت می کند، اما در پی اتفاقاتی، این 
امر در ایران برعکس بود. حالا سال هاست که فعالان 
صنعت بانکی و پرداخت کشــور از ضــرورت اصلاح 
نظام کارمزد می گویند؛ اصــلاح و تغییری که اگر این 
همه ســال طــول نمی کشــید، انجام شــدنش چنین 

هزینه و دردی نداشت.
با این حال اصلاح نظام کارمزدی که فعالان صنعت 
بانکــی و پرداخت کشــور ســال ها منتظر اجــرای آن 
بودند و ضــرورت عملیاتی شــدن آن را بارها گوشــزد 
کرده بودنــد، در حــال حاضر در آســتانه رســیدن به 
سومین ماه اجراست؛ طرحی که آن را می توان نقطه 
شروعی برای این جراحی بزرگ دانست که فعلاً گام 
اول آن در حــال اجراســت، البتــه نظــرات و نقدهای 
متفاوتی نیز نســبت به اجرایی شدن آن وجود دارد؛ 
برخی معتقدند این طــرح نیازمند اصلاحات زیادی 
در اصــول پایــه ای از جملــه مبلــغ تراکنش هاســت 
و برخــی نیــز معتقدنــد کارمزدهــای تعیین شــده 
پاســخگوی هزینــه ارائــه خدمــات شــبکه پرداخــت 

نیست و در نهایت به توسعه نمی انجامد.
امــا وقتــی نگاهــی بــه عقبه ناقــص نظــام کارمــزد در 
صنعت پرداخــت و بانکــی کشــور می اندازیم، طرح 
فعلــی اصــلاح نظــام کارمــزد گویــی کورســویی امیــد 
اســت. همین که بعد از یــک دهه چنیــن طرحی در 
حال اجرایی شــدن اســت، حتی بــا کم وکاســتی ها و 
مشکلات، احتمالاً خودش جای شکر دارد و حداقل 
از رگولاتور نیز این انتظار می رود که در راستای بهبود 
هرچه بهتر این طرح، مشــورت ها و نظــرات فعالان و 

ذی نفعان این صنایع را به طور پیوسته بشنود. 
انتظار گوش شــنوا داشــتن رگولاتور، حداقل چیزی 
است که از رگولاتور توقع داریم؛ پس بیایید امیدوار 
باشــیم حداقــل بــرای ایــن حرکتــی کــه آغــاز شــده، 
تلاش هــا ادامــه دار باشــد و به همیــن نقطه بســنده 

نشود 
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با معرفی فنــاوری بلاکچین در ســال 2009، بازارهای پولی و ســرمایه، 
اولین واکنش هــا را به این بازیگر تازه وارد نشــان دادنــد؛ چراکه اولین 
محصول بلاکچیــن، بیت کوین، با هــدف ایجاد یک شــبکه پرداخت 
خرد مستقل از شبکه های رایج بانکی پا به عرصه گذاشت. با وجود 
تلاش های اولیه دولت ها برای محدود و محصورسازی استفاده از بلاکچین و رمزارزها، 
زمان نشان داد که بایستی از در دوستی با این غول خفته درآمد. این بود که شرکت های 
بزرگ در زمینه مالی و بازار سرمایه شروع به توسعه محصولات خود بر بستر بلاکچین 
کردنــد. ورود بزرگانی همانند ســوئیفت، پی پــال و بزرگ ترین بانک هــای بین المللی در 
سطح جهان به حوزه بلاکچین و ایجاد شبکه های پرداخت نوظهوری همانند ریپل، خود 
نشانه هایی از احســاس خطر فعالان این حوزه نســبت به رشــد روزافزون بلاکچین در 

میان مردم است.
با اینکه بازارهای سرمایه نســبت به بازارهای پولی، به فناوری بلاکچین با تأخیر واکنش 
نشان دادند، اما در سال های اخیر و با معرفی مفاهیمی همانند توکن اوراق بهادار، اوراق 
بهادار توکن شده، رمزارزهای بانک های مرکزی و STOها، فعالان بازارهای سرمایه نیز به 
این حوزه ورود کرده اند. ســال گذشــته بود که »رابرت گریفلد«، مدیرعامل ســابق بورس 
نزدک اعلام کرد: »100 درصد سهام و اوراق قرضه معامله شده در بازار وال استریت حتی 
همین امروز می تواند به توکن تبدیل شــود و طی پنج ســال آینده قطعاً این اتفاق محقق 
خواهد شد.« حجم و تعداد شــرکت های فعال در زمینه به کارگیری فناوری بلاکچین در 
زیرساخت های بازار سرمایه در چند سال اخیر به حدی رشد کرده که این گمان در ذهن 
مطرح می شود که نســل بعدی بازار ســرمایه، مبتنی بر فناوری بلاکچین و توکنایز کردن 
دارایی خواهد بــود. در ادامه به بررســی فعالیت های فعــالان بازارهای ســرمایه در زمینه 

استفاده از فناوری نوین بلاکچین و توکنایز کردن دارایی پرداخته شده است.

  ورود فناوری باکچین به بورس اوراق بهادار لندن

گــروه بــورس اوراق بهــادار لنــدن )LSEG( پــس از بررســی یک ســاله ایــده به کارگیــری 
فناوری بلاکچین در بازار اوراق بهادار لندن، برنامه هایی را برای ایجاد شکل جدیدی از 
سرمایه گذاری در بازارهای دیجیتال توسعه داده است. به گفته LSEG، انتظار می رود 
این برنامه، بورس لندن را به اولین بازار بــزرگ مالی بدل کند که از بلاکچین برای تبادل 
دارایی های سنتی استفاده می کند.  LSEG یکی از نام های برتر در بین بورس های جهان 
اســت که با بورس های بزرگی ماننــد NYSE Euronext، نــزدک و CME Group قابل 
 مقایســه اســت. اخیراً آزمایش های موفقیت آمیز ســوئیفت در انتقال دارایی توکنایز 
شده در چندین بلاکچین نشان می دهد استفاده از فناوری بلاکچین در بین مؤسسات 

بزرگ تر نیز در حال افزایش است.

  خریدوفروش سهام توکنایز شده در کارگزاری رابین هود

بــا قابلیــت جدیــد کارگــزاری رابین هــود، ســرمایه گذاران می تواننــد در پنــج روز هفتــه، 
به صورت 24ساعته نسبت به خریدوفروش صندوق های ETF و سهام برخی شرکت ها 
در قالب توکــن بر بســتر بلاکچیــن اقدام کننــد. ایــن کارگزاری بــا هدف افزایش ســطح 
رضایت مندی مشــتریان خود، رفع محدودیت های زمانی کاربــران برای خریدوفروش، 
ارائه خدمات مالی مستمر و افزایش امکان سودآوری برای کاربران خود، ظرفیت ثبت 
سفارش های Limit برای خرید سهام 43 صندوق ETF محبوب خود را به همراه قابلیت 
خرید ســهم های TSLA متعلق به تســلا، AMZN متعلق به آمازون و AAPL متعلق به 
شرکت اپل را فراهم کرده است. لازم به ذکر است درآمد خالص این کارگزاری با رشدی 

16درصدی در اولین فصل سال 2023 به 441 میلیون دلار رسیده است.

SDX ایجاد بازار مالی توکنایز شده از طریق  

SIX Digital Exchange یــا به اختصــار SDX یکــی از 
شرکت های تابعه SIX، ارائه دهنده زیرساخت بازار مالی 
در سوئیس است. SDX دارای مجوز از رگولاتور بازار مالی 
سوئیس، FINMA، برای راه اندازی یک پلتفرم معاملاتی 

و یک سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار است.
SIX در ســال 2021 اولیــن اوراق قرضــه CHF دیجیتــال 
را با حجم کل 150 میلیون فرانک ســوئیس با سررســید 
 SIX Group سال 2026 از طریق شــرکت هلدینگ خود
Ltd عرضــه کرد. ایــن اوراق قرضه شــامل دو بخش قابل 
معامله است. یک بخش دیجیتال به ارزش 100 میلیون 
فرانک ســوئیس که در پلتفــرم تبــادل دارایــی دیجیتال 
SDX منتشر و عرضه  شده و یک بخش سنتی به ارزش 
 50 میلیــون فرانــک ســوئیس کــه در پلتفــرم معاملاتــی
 SIX Swiss Exchange عرضه  شــده است. این رویکرد 
نوآورانــه ارتباط بین دنیای دیجیتال و ســنتی را تضمین 

می کند.
در ادامه فعالیت ســایر بانک ها و فعالان بازار سرمایه در 
زمینه به کارگیــری فنــاوری بلاکچین به صــورت اختصار 

فهرست شده است:
 همــکاری ســیتی بانک و شــرکت متــا بــرای راه انــدازی 

پروژه های حوزه اوراق بهادار توکن شده؛
 همــکاری BNP Paribas و EDF ENR بــرای انتشــار 
توکن اوراق بدهی بر بستر بلاکچین اتریوم برای پروژه برق 

خورشیدی؛
 همــکاری دولــت هنگ کنــگ و گلدمــن ســاکس بــرای 
انتشار اوراق قرضه ســبز توکنایزشده بر بستر بلاکچین 

خصوصی؛ 
 فعالیت موسسه مالی IBERCLEAR برای انتشار اوراق 

قرضه مقررات گذاری شده بر بستر بلاکچین؛
 همــکاری ســه جانبه MUFG، MITSUI و SBI بــرای 
انتشــار توکن اوراق بهادار مبتنی بر املاک و مستغلات 

بر بستر بلاکچین.
حرکت شرکت های بزرگ فعال در بازار سرمایه در سطح 
جهانی به  ســوی به کارگیری فنــاوری بلاکچیــن و توکنایز 
کردن سهام و اوراق بهادار، نشان می دهد آینده بازارهای 
سرمایه و مالی به سمت این فناوری گرایش خواهد داشت 
و برای کشور عزیزمان ایران جای افتخار و خوشحالی دارد 
که شــرکت های بزرگی در ایــران هم دوش رقبــای خارجی 
خــود توانســته اند زیرســاخت های لازم بــرای ورود ایــن 
فناوری به بازارهای مالی ایران را فراهم آورند؛ شرکت هایی 
کــه در بســیاری از جهات فنــی و اجرایــی از رقبــای بزرگ 
خود چندین قدم جلوتر بوده و در حال حرکت و توســعه 

محصول هستند 

آینده بازارهای سرمایه و مالی به سمت فناوری بلاکچین گرایش دارد

نسل بعدی در راه است
محمد قاسمی

مدیرعامل 
مزدکس
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از کش بک و آینده 
خودپردازها 

تا رویداد برند 
کارفرمایی

به روال همیشه در بخش گزارش های این شماره از عصر تراکنش مروری بر مهم ترین اخبار اخیر 
اکوسیستم اقتصاد دیجیتال و فین تک کشور داشتیم. قطعاً یکی از مهم ترین اخبار شهریورماه 
مربوط به هک اطلاعات شرکت های گوناگون از جمله 780، تپسی، برخی شرکت های بیمه و یک 
صرافی ارز دیجیتال بود؛ اتفاقی که آن را می توان زنگ خطر مهمی برای کسب وکارهای اقتصاد 
دیجیتال کشور دانست. علاوه بر مرور اخبار، در صفحات پیش  رو گزارش  تصویری از رویداد برند 
کارفرمایی را مشاهده می کنید. همچنین در گفت وگو با فعالان و کارشناسان به موضوعاتی مانند 
چیستی، چرایی و ضرورت توسعه کش بک در ایران، بررسی وضعیت سرویس های جدید در صنعت 
پرداخت کشور و وضعیت کارت های پیش پرداخت و بن کارت در کشور پرداختیم. علاوه بر اینها، از 
محمدعلی گوگانی، علیرضا میرمیران و وحید وکیل درباره آینده خودپردازها پرسیدیم. اکثر آنها 
معتقدند به این زودی ها نه تنها استفاده از پول نقد از بین نمی رود، بلکه خودپردازها نیز منسوخ 

نمی شوند.

گزارشها
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دریافت مجوز سندباکس 
از صمت

وزارت  ســندباکس  مجــوز  25
صمــت بــا تمرکــز بــر تجــارت  مرداد

جلســه  در  الکترونیکــی 
کارگــروه مدیریــت یکپارچــه و هماهنگــی 
محیط هــای آزمــون صــادر شــد. ایــن مجوز 
یک ساله است و در صورت داشتن عملکرد 
مناســب و صحیــح، تمدیــد خواهــد شــد. 
مجوز ســندباکس، در ســی و دومین جلسه 
کارگــروه مدیریــت یکپارچــه و هماهنگــی 
محیط های آزمون به تصویب رسیده است. 
احمد تقوایی نجیــب، رئیس مرکــز فناوری 
اطلاعــات، امنیت فضای مجــازی و اقتصاد 
هوشــمند وزارت امــور اقتصــادی و دارایــی؛ 
علیرضــا شــاه میرزایی، معــاون تجــارت و 
خدمــات وزارت صمــت و امیــن کلاه دوزان، 
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در 
این نشست حضور داشتند و دستورالعمل 
اجرایی راه اندازی محیط آزمون )سندباکس( 
بخشــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت با 
تمرکــز بــر تجــارت الکترونیکی به اشــتراک 

گذاشته شد.

انتشار گزارش عملکرد شرکت 
ملی انفورماتیک 

26 محیــط  آزمــون تنظیم گــری 
)ســندباکس( بانک مرکزی با  مرداد

اســتناد بــه مــواد )10( و )11( 
قانــون پولــی و بانکــی کشــور و بــا عنایت به 
مصوبه جلسه شــماره 88 کمیسیون عالی 
تنظیم مقررات شورای  عالی فضای مجازی 
و همچنیــن مصوبــه هیئــت عامــل بانــک 
مرکزی شکل گرفت و مجری آن شرکت ملی 
انفورماتیک، تصمیم گرفت 26 مرداد 1402، 
گزارش عملکرد سندباکس را منتشر کند. بر 
اســاس ایــن گــزارش در یــک ســال اخیــر 
به منظــور بررســی طــرح و ارزیابــی طرح ها و 
تســریع در رســیدن به خروجــی، تاکنون دو 
جلســه شــورای راهبری و بالغ بر 18 جلســه 
کمیته فنی تخصصی بــا حضور نمایندگان 
بخش خصوصــی و فعــالان حــوزه فین تک 
برگزار شــده اســت. در نتیجه فراخوان های 
سندباکس طرح هایی با موضوعات لندتک، 
رمــزارز، رمیتنس و ســوپ تک بــه دبیرخانه 
سندباکس ارســال شــد و مورد ارزیابی قرار 
گرفت و با ورود یکی از این طرح ها به محیط 

آزمون موافقت شده است.

تجمیع کارت  بانک ملی در کارت 
ملی هوشمند

27 خبــر امضــای تفاهم نامــه 
مرداد

میــان  مشــترک  همــکاری 
ســازمان ثبت  احوال کشور و 

بانک ملی؛ پروژه تجمیع کارت های خدماتی 
و بانکی در کارت ملی هوشمند علنی شد. بر 
اســاس این تفاهم نامه قرار اســت تا اواسط 
پاییــز 1402، کارت بانــک ملــی در کارت ملی 
هوشــمند تجمیــع شــود. در مرتبــه بعــدی 
کارت هــای دیگر بانک هــا به نوبــت در کارت 
ملــی تجمیــع خواهنــد شــد تــا کارت ملــی 
به صورت رســمی به کارت  بانکی تمام مردم 

ایران تبدیل شود. 

تأسیس اولین بانک آف شور در 
ایران

29 وزارت اقتصــاد اعــلام کــرد، 
بانک مرکــزی در حــال صدور  مرداد

تأییدیه تأســیس اولین بانک 
برون مرزی اســت. آف شوربانک به عملیات 
بانکی اطلاق می شــود که توســط یک بانک 
واقع در منطقه یا سرزمینی غیر از سرزمین 
اصلی که اغلب جزایر متعلق به دولت حاکم 
بــر ســرزمین اصلــی به شــمار می رونــد بــا 
اشــخاص غیرمقیــم و با پــول خارجــی و در 

مقیاس بزرگ انجام می شود.

رسیدن صدای بخش خصوصی 
به وزارت اقتصاد 

31 در آخریــن روز مردادمــاه، 
نشست فعالان حوزه اقتصاد  مرداد

دیجیتــال بــا حضــور وزیــر 
اقتصاد برگــزار شــد. نیما قاضــی، بنیان گذار 
»علی بابــا« و رئیــس هیئت مدیــره انجمــن 

نگاهی به اخبار مهم شهریورماه اکوسیستم 
اقتصاد دیجیتال و فین تک کشور

فصل حراج هویت کاربران
یکی از مهم ترین رخدادهای شهریورماه 1402، حمله سایبری به شرکت های گوناگون بود. تقریباً طی یک هفته، سیستم   
اطاع رسانی اپلیکیشن هف هشتاد، تپسی و اطاعات برخی شرکت های بیمه هک شد و بحث بر سر ارتقای امنیت 
از سوی این سازمان ها را بر سر زبان ها انداخت. شهریورماه کاربران اپلیکیشن هف هشتاد در شبکه های اجتماعی از 
دریافت اعان هایی خبر دادند که از هک هف هشتاد حکایت داشت. گرچه هف هشتاد به سرعت در اطاعیه ای اعام 
کرد اطاعات کاربران در امنیت کامل قرار دارد، اما مسئله هک و حمله سایبری به یک اپلیکیشن داخلی موضوع جدیدی نبود. فقط 
این بار در دومینوی حمله سایبری نوبت به اپلیکیشن هف هشتاد رسیده بود. سپس این دومینو به تپسی و اطاعات برخی شرکت های 
بیمه و یک صرافی ارز دیجیتال نیز رسید. این حجم از نشت اطاعات زنگ خطری است برای کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال کشور 
و همچنین نشان دهنده خلأ و ضعف های امنیتی حوزه فناوری اطاعات کشور. شاید یکی از دلایل این اتفاق ها، جدی نگرفتن موضوع 
امنیت و ممانعت از صرف هزینه توســط کســب وکارها باشــد. تدوین قوانین، آموزش کارکنان، اســتفاده از فناوری های نوین مبتنی بر 
نرم افزار و پایش منظم روند امن سازی اطاعات برخی از پیشنهادهای کارشناسان حوزه امنیت به کسب وکارها جهت جلوگیری از وقوع 

چنین اتفاق هایی است. در ادامه مروری بر دیگر اخبار مهم یک ماه اخیر داشتیم.

غزل یگانگی



31
 مهر 1402

سال هفتم
شماره هفتاد و چهارم

دیدبان

تجارت الکترونیک؛ محمد خلج، مدیرعامل 
گروه »اســنپ«؛ سعید محمدی، مدیرعامل 
گــروه »دیجــی کالا«؛ مهــدی فاطمیــان، 
مدیرعامــل شــرکت »زیبــال« و رئیــس 
هیئت مدیــره انجمن فین تــک ایــران؛ ژوبین 
علاقبنــد، مدیرعامل گروه مدیریت ســرمایه 
»لیــان«؛ گلــرخ داوران، مدیرعامــل شــرکت 
»اســنپ دکتر«؛ تیــم لطیــف، مدیرعامــل 
شرکت سرمایه گذاری »مکس کپیتال«؛ نیما 
نامداری، مدیرعامل شرکت »کارنامه«؛ حامد 
ولی پــوری، مدیرعامل شــرکت »ازکی بیمه«؛ 
شــرکت  مدیرعامــل  حســامی،  مجیــد 
»اسنپ پی«؛ امین امینی، مدیرعامل شرکت 
»والکــس«؛ عبــاس آشــتیانی، مدیرعامــل 
انجمــن بلاکچیــن ایــران؛ رضــا قربانــی، 
بنیان گذار کارخانه نوآوری رسانه راه کار و عضو 
هیئت مدیره ســازمان نظام صنفــی رایانه ای 
ایران؛ علیرضا هوشمند، رئیس هیئت مدیره 
»قسطا« و رئیس کمیسیون لندتک انجمن 
فین تــک ایــران؛ اشــکان میرآرماندهــی، 
مدیرعامل شــرکت »دیــوار«؛ احمــد عادلی، 
هم بنیان گــذار »باســلام« و محمدمهــدی 
»جیبیــت«  مدیرعامــل  شــریعتمدار، 
نماینده های بخش خصوصی در این جلسه 
بودند و دغدغه های اکوسیستم خود را مطرح 
کردند. احســان خانــدوزی، وزیر اقتصــاد در 
واکنــش بــه دغدغه هــای بخــش خصوصــی 
تصریــح کــرد کــه در آینــده ایــن موضوعــات 
و  مصوبــات  و  شــد  خواهــد  بررســی 
سیاســت گذاری هایی در ارتبــاط بــا آ نهــا بــه 
تصویب خواهد رســید. نکته قابل تأملی که 
خانــدوزی در این جلســه بــا کســب وکارهای 
اقتصاد دیجیتال مطرح کرد، به بحث مصادره 
یا همان سلب مدیریت کسب وکارها مربوط 
بود که توسط روزنامه کیهان در روزهای اخیر 
ضمــن  او  اســت.  شــده  مطــرح 
به رسمیت شــناختن مالکیــت خصوصــی 
کســب وکارها، هرگونــه مصــادره بــه غیــر را 

غیرقانونی و غیرشرعی دانست.

ماهیار؛ مدیرعامل جدید شرکت 
ملی انفورماتیک

تصمیــم  اســاس  بــر   5
هیئت مدیــره شــرکت ملــى  شهریور

انفورماتیــک، مدیرعامــل این 
مجموعه بعد از دو سال تغییر کرد و علیرضا 

ماهیــار به عنــوان مدیرعامل جدید شــرکت 
ملــی انفورماتیــک انتخــاب و در واقــع 
جایگزین علی عبدالهی شد. ماهیار پیش  از 
این معــاون فنــاوری اطلاعــات بانــک ملی و 
عضو هیئت مدیره شرکت ملی انفورماتیک 
بوده است. همزمان با این تغییر، محمدرضا 
کریمــی به عنــوان عضــو موظــف بــه ترکیب 
اعضــای هیئت مدیــره ایــن شــرکت شــامل 
علیرضــا ماهیــار، رســول ســعدی، علــی 

عبدالهی و علی حکیم جوادی پیوست.

پذیرش چک های قدیمی فقط در 
بانک صادرکننده

6 بانک مرکزی در بخشنامه ای 
به شــبکه بانکی اعلام کرد که  شهریور

پذیــرش و تبــادل چک هــای 
صیادی قدیمی )دسته چک های صادرشده 
قبــل از ســال 1400( از مهرمــاه ســال جاری 
صرفاً در بانک صادرکننده چک قابل  انجام 
است و دارندگان دسته چک های قدیمی در 
فرصت باقی مانده می تواننــد برای تعویض 
دســته چک خــود اقــدام کننــد. بــر همیــن 
اساس، پذیرش و تبادل چک های قدیمی از 
مهرمــاه ســال جــاری صرفــاً در بانــک 
صادرکننده چک قابل  انجام است و درصد 
اندک دارنــدگان این دســته چک ها تا پایان 
شهریورماه سال جاری می توانند به شعب 
خــود مراجعــه کــرده و نســبت بــه تعویــض 
دســته چک خود با دســته چک های جدید 

اقدام کنند.

امضای تفاهم نامه همکاری 
میان کمیسیون لندتک و شرکت 

رتبه بندی اعتباری ایران
7 کمیسیون لندتک نظام صنفی 

شهریور
رایانــه ای و شــرکت مشــاوره 
ایــران  اعتبــاری  رتبه بنــدی 
تفاهم نامه همکاری امضا کردند. قرار است 
اســتفاده  زمینه ســاز  تفاهم نامــه  ایــن 
کسب وکارهای عضو کمیســیون لندتک از 
ســرویس های شــرکت مشــاوره رتبه بنــدی 
اعتبــاری ایــران باشــد و از ســمتی دیگــر 
فرایندها و قالب هــای ارائه انــواع اطلاعات، 
زیرســاخت های اختصاصــی بــرای ارتقــای 
ســطح کیفیــت ارتباطــات فنــی را بهبــود 
ببخشــد. یکــی از اصلی تریــن اهــداف ایــن 
تفاهم نامــه ایــن اســت کــه شــرکت های 
لندتکی بتوانند به صورت صنفی با شرکت 
رتبه بنــدی ایــران تعامــل داشــته باشــند و 
شرایط به نحوی نباشــد که هر لندتک برای 
اعلام دریافت سرویس اعم از اعتبارسنجی 
صنفــی بــه شــرکت رتبه بنــدی اعتبــاری 
مراجعه کند. به  واسطه این تفاهم نامه قرار 

است چهارچوبی یکسان و منسجم در این 
راستا شکل بگیرد. 

برگزاری رویداد برند کارفرمایی
8 رویداد برند کارفرمایی توســط 

کارخانه نوآوری رسانه راه کار با  شهریور
از  بانــک تجــارت  حمایــت 
ســاعت 13 الی 19، با حضور پرشور بیش از 
700 نفر از فعالان منابع انسانی برگزار شد. 
بررســی چالش هــا، الزامــات و فرصت هــای 
سازمان ها برای ساخت، تقویت و حفظ برند 
کارفرمایی، انتقال تجربــه و واکاوی مفاهیم 
کاربردی و کلیــدی در این زمینــه و تجلیل از 
تأثیرگــذار  و  پیشکســوت  مدیــران 
کسب وکاری کشور در حوزه منابع انسانی و 
فرهنــگ  ســازمانی از محورهــای اصلی این 
رویــداد بــود. در ایــن رویــداد 16 ســخنران از 
موضوعاتــی نظیــر راهکارهــای جــذب و 
نگهداشــت منابــع انســانی و نقــش روابط 
کارفرمایــی،  برنــد  توســعه  در  عمومــی 
چالش های جذب نیروی انسانی متخصص 
در کســب وکارهای خــارج از تهــران، تجربــه 
افــراد و نقــش آن در برند کارفرمایی ســخن 
گفتند و همچنین تندیس برند کارفرمایی به 
سه کسب و کار برتر حوزه منابع انسانی اهدا 

شد.

حمله سایبری به هف هشتاد

اطلاع رســانی  سیســتم   9
اپلیکیشــن هف هشــتاد مورد  شهریور

حملــه ســایبری قــرار گرفــت. 
کاربران اپلیکیشــن #780* در شــبکه های 
اجتماعی از دریافت اعلان هایی خبر دادند 
کــه از هــک هف هشــتاد حکایــت داشــت. 
پشتیبانی اپلیکیشن هف هشتاد، این هک 
را تأیید و از کاربــران از این بابت عذرخواهی 
 کــرد. بــه اعــلام اپلیکیشــن هف هشــتاد: 
»عده ای اقدام به ارســال پیامی نامربوط در 
اپلیکیشن کرده اند که هف هشتاد بابت این 
مسئله از کاربران عذرخواهی کرده و پیگیری 
قضایــی را در دســتور کار قــرار خواهــد داد. 
پیــام  ارســال  سیســتم  در  متأســفانه 
اپلیکیشن مشکلی پیش  آمده است. فقط 
سیســتم اطلاع رســانی اپلیکیشــن دچــار 
حمله سایبری شده و مورد دیگری مبنی بر 
دسترسی به اطلاعات کاربران وجود ندارد.«
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نظرخواهی از محمدعلی گوگانی، علیرضا میرمیران و وحید وکیل درباره آینده خودپردازها

تحول آری، انهدام نه
»جان شپرد-بارون« با الهام از دستگاه های فروش شکات، اولین دستگاه خودپرداز را برای استفاده در شعبه بانک 
بارکلیز شمال لندن در سال 1967 اختراع کرد و با ایجاد امکان دسترسی 24ساعته به پول نقد ارائه خدمات مالی را 
متحول کرد. این موفقیت در اروپا به سرعت عاقه بازار مالی ایالات متحده را نیز برانگیخت و دستگاه خودپرداز در 
سال 1969 توسط »دونالد وتزل« به نیویورک نیز آورده شــد و در حال حاضر بعد از گذشت بیش از 56 سال از ورود 
اولین دســتگاه های خودپرداز، این دســتگاه ها به یک منظره رایج در خیابان ها، پمپ  بنزین ها و مراکز خرید در سراسر جهان تبدیل 
شده اند. اما با ورود به دهه 2020 و تحول صنعت بانکی و پرداخت در دنیا، آمدن بانکداری دیجیتال، رفتن به سمت دنیای بدون پول 
نقد و رواج پرداخت های غیرحضوری، گویا دستگاه های خودپرداز به سمت منسوخ شدن در حال حرکت هستند. با این حال، طبق 
گفته های فعالان این صنعت، با وجود فراگیری پلتفرم های بانکی و پرداخت آناین، دستگاه های خودپرداز هنوز هم یک گزینه مهم 
و آسان برای بســیاری از مردم هســتند و به همین دلیل، صنعت بانکی به طور مداوم در حال تکامل اســت تا نیازهای در حال تغییر 
مشتریان را برآورده کند و به همین دلیل اســت که خودپردازهای امروزی چیزی بیش از پرداخت و دریافت پول نقد ارائه می دهند. 
این پرســش را با محمدعلی گوگانــی، مدیرعامل شــرکت آدونیس؛ علیرضــا میرمیران، مدیر فــروش و بازاریابی محصــولات بانکی و 
پرداخت الکترونیک فناپ تک و وحید وکیل، معاون فنی و عملیات شرکت گرایش تازه پارس در میان گذاشتیم و اکثر آنها معتقدند 
به این زودی ها نه تنها استفاده از پول نقد از بین نمی رود که خودپردازها نیز منسوخ نمی شوند و همچنان این دستگاه ها کارکردهای 
خود را در عصر دیجیتال امروز دارند؛ در حالی که ممکن است مانند گذشته به دفعات مورد استفاده قرار نگیرند، اما همچنان گزینه 

مهمی برای بسیاری از افراد خواهند بود و به تکامل خود ادامه خواهند داد تا نیازهای در حال تغییر مشتریان را برآورده سازند.

از زاست به چپ:
وحید وکیل
محمدعلی گوگانی
علیرضا میرمیران

نیلوفر نادری
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گزارش عصر تراکنش از رویداد برند کارفرمایی که با حضور بیش از ۶00 نفر از مدیران کشور برگزار شد

فرصتی برای 
اشتراک تجربه ها

هشتم شهریورماه 1402 رویداد برند کارفرمایی توسط کارخانه نوآوری رسانه راه کار و با حمایت بانک تجارت برگزار شد؛ رویدادی 
که فرصت بسیار خوبی را برای مدیران ارشد و مدیران منابع انسانی کسب وکارها فراهم کرده بود تا بتوانند تجربه های خود در 
حوزه برند کارفرمایی و چالش های جذب و نگهداشت منابع انسانی را به اشتراک بگذارند. این رویداد که اولین دوره از آن برگزار 
شد، از سلسله رویدادهای کارخانه نوآوری رسانه راه کار بود که با 14 سخنران و یک پنل تخصصی به موضوعاتی مانند راه کارهای 
جذب و نگهداشت منابع انسانی، روابط عمومی و نقش آن در توسعه برند کارفرمایی کسب وکارها، چالش های جذب نیروی انسانی متخصص 
در کسب وکارهای خارج از تهران، تفاوت ها و چالش منابع انسانی برای مدیران شرکت های بزرگ، نسل زد و فرهنگ کاری جدید آنها پرداخت. 
در این رویداد که با حضور بیش از 600 نفر از مدیران کسب وکارها برگزار شد، عاوه بر اینکه متخصصان و مدیران منابع انسانی کسب وکارها از 
چالش های ایــن روزهای خود گفتند، بنیان گذاران و مدیران عامل کســب وکارهای کوچــک و بزرگ نیز این فرصت را داشــتند تا با فرصت های 
ســازمان ها برای ســاخت، تقویــت و حفظ برند کارفرمایی نیز بیشــتر آشــنا شــوند. ایــن رویــداد در واقع مدیــران مرتبط بــا برنــد کارفرمایی در 
کسب وکارهای گوناگون کشور را با این امید که شرایطی فراهم کند که بهترین ها و مؤثرترین تجربه ها به اشتراک گذاشته شوند، دور هم جمع 

کرده بود. در ادامه عاوه بر اینکه مروری کوتاه بر رویداد برند کارفرمایی داشتیم، گزارش تصویری از این رویداد را نیز می توانید مشاهده کنید.

گزارش 
تصویری

عکس: رضا نعمت پور

 هانیه رستگار

محمد خدابخش
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و بهبود معیشت آنها خبر داد .
در ادامــه کــوروش عباســی، مدیــر ارشــد برنــد توســن ضمــن روایــت تجربــه کاری 
بازی گونه سازی شده به بیان ویژگی های این رویکرد در سازمان ها پرداخت. عباسی به 
توصیف سازمانی پرداخت که در آن عناصر بازی در یک زمینه غیربازی که به عنوان 
مثال محل کار است، به کار برده می شود. به عقیده او بازی گونه سازی راهکاری برای 
حل مشکلات سازمان نیست، بلکه رویکردی است با تأثیر بر افراد که سازمان را به  
جای بهتری برای کار تبدیل می کند؛ بنابراین نمی توان افراد را به عنوان عروسک هایی 
تصور کرد که با توســعه هر بازی ای می توانند مشــکلات ســازمان ها را حــل کنند. او 
تعامل افراد با یکدیگر و شــادی را دو شــاخص مهــم روزانه ای معرفی کــرد که باعث 

بهبود عملکرد شرکت ها در زمینه منابع انسانی می شود.

  رضایت، تعلق و تجربه

بهنام نجاری، معاون منابع انسانی تیم مرکزی گروه اسنپ نیز با اشاره به اقداماتی که 
به برساخت فرهنگ توقع منجر می شود، گفت: »اگر ایجاد رضایت در سازمان تنها 
هدف ما باشد، باعث ایجاد توقع در افراد می شــویم و آنها به دنبال این خواهند بود 
که هرچه در سازمان هست، برای آنها نیز اتفاق بیفتد؛ حتی اگر به آن نیاز نداشته 
باشــند. ما نمی گوییم رضایت بد اســت، اما نباید هدف ســازمان بوده و برنامه ریزی 
سازمان فقط برای جلب رضایت باشد.« به گفته نجاری، رضایت، تعلق و تجربه سه 

موضوعی هستند که در کسب و کارها باید به آنها پرداخته شود.
مریم رضاصفت، مدیر منابع انسانی شــرکت بیت پین ارائه خود را با توصیف یک 
روز کاری در دفتر انزلــی این مجموعه آغاز کرد و در ادامه بــه بیان چالش های جذب 
و استخدام نیروها در خارج از تهران و همچنین راهکارهای این مجموعه پرداخت. 

  منابع انسانی؛ بزرگ ترین سرمایه هر کسب وکاری

افتتاحیه رویــداد برنــد کارفرمایی بــا صحبت های رضا 
قربانی، بنیان گــذار کارخانه نوآوری رســانه راه کار درباره 
ضرورت برگزاری چنین رویدادی در کشور آغاز شد. او در 
بخشی از صحبت های خود این طور بیان کرد که منابع 
انسانی بزرگ ترین سرمایه هر کســب وکاری است و ما 
امروز در ایران در وضعیتی به ســر می بریم که با چالش 
جذب و نگهداشت نیروی انسانی مواجهیم و این خود 

چالش بزرگی است.
سپس هادی اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت که اولین 
ســخنران ایــن رویــداد بــود، از اهمیــت برنــد کارفرمایی 
و اقدامــات بانک تجــارت بــرای افزایش انگیــزه و بهبود 
معیشــت نیروهای انســانی شــرکای تجاری ایــن بانک 
صحبت کــرد و درباره نقــش برند کارفرمایــی در کاهش 
هزینه هــا و ارزش آفرینــی بــرای ســازمان ها و رویکــرد 
بانک تجــارت گفــت: »رویکــرد بانــک تجارت در ســال 
1400 مشــارکت بلندمدت با صاحبان کســب وکارهای 
مختلف بود و از سال 1401 به ارائه خدمات به اشخاص 
حقیقی و مشــتریان خــرد تغییر رویــه داده ایــم.« او در 
صحبت های خود از حمایت های مالی و اعتباری بانک 
تجارت از نیروهای انسانی شرکای تجاری این بانک )از 
کسب و کارها تا مشتریان خرد( به منظور ارتقای انگیزه 
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رضاصفــت در خصــوص چالش هــای فعالیــت در خــارج از تهــران عنوان کــرد: »در 
ســال های اخیر، چالش های گســترده ای در حوزه جذب نیروی متخصــص در ایران 
داشــته ایم، اما برای ما که خارج از پایتخت فعالیت می کنیم، این چالش ها بیشــتر 

نیز بوده است.«
در ادامــه ایــن رویــداد، »دیجــی کالا«، »ایرانســل« و »گــروه انتخــاب الکترونیــک« 
به عنوان سه کسب وکار برگزیده در ارتقای هویت ایرانی معرفی شدند و تندیس ویژه 

برند کارفرمایی به آنها اهدا شد.

  اهمیت ایجاد همدلی در سازمان

در ادامه این رویداد سعید سامان، مشاور برند درباره رویکرد یک مدیر منابع انسانی 
معمولی گفت: »بسیاری از مدیران منابع انسانی معتقدند که برند کارفرمایی یعنی 
جذب و نگهداشت. یعنی ما جذب می کنیم و نگهداشت نیروها را به بهترین شکل 
ممکن انجام می دهیم و مطمئن هستیم که برند کارفرمایی را به بهترین شکل ممکن 
انجام داده ایم.« سامان همچنین به اشتباه استراتژیک مدیران منابع انسانی اشاره و 
اظهار کرد که مدیران منابع انسانی که فکر می کنند اگر خوب کار کنند، بدنه سازمان، 
پیام برند  آنها را به بیرون منتقل می کند، به نظر من دچار اشتباه استراتژیک شده اند، 
زیرا کارکنان به دلایل مختلف انگیزه ای ندارند تا حال و تجربه خوب خود را با دیگران 

در میان بگذارند.
عادل طالبــی، مدیرعامــل تیزلند نیز به بررســی عوامــل مؤثر در ایجــاد همدلی بین 
نیروهای انسانی یک سازمان پرداخت و گفت: »انتقال مهارت، اشتراک تجربه های 
زندگی، مهــارت گفت وگو و عبــور از بحران با کمــک تجربه جمعــی در تقویت حس 
همدلی در سازمان و بهبود برند کارفرمایی تأثیرگذار است و مدیران سازمان ها باید 

به این موارد توجه کنند.«

  تبعیض زدایی از تجربه همکاری با دهه  هفتادی ها

مصطفی قهرمانــی، معــاون بانکداری شــخصی بانک 
تجارت، در ســخنرانی خود بــه معرفی بســته کارنو این 
بانک پرداخت و گفت: »عمدتاً بانک تجارت را به عنوان 
بانکــداری شــرکتی می شناســند و تا به امروز ایــن بانک 
نتایج مطلوبــی در این حوزه کســب کــرده؛ به طــوری  که 
50 درصــد از ضمانت نامه های بانکــی در بانک تجارت 
صادر شــده و از ســال گذشــته به صــورت جدی تــری در 
مسیر بانکداری شخصی گام برداشته و در این راستا از 
رویکرد بانکداری کارکنان تبعیت کرده اســت. در واقع، 
بسته کارنو مثلث ارزشــی را ایجاد کرده که سه رأس آن 
بانک، کارفرمایان و کارکنان هستند که به فراخور نقش 
هر رأس، مزیت ها و کارکردهایی برای آنها تعریف شده 

است.«
محمدجــواد ثابت، مدرس و مشــاور کســب وکار نیز در 
این رویداد به ارائه ای در خصوص رویکردهای همکاری 
با دهــه  هفتادی ها یــا همان نســل زد پرداخــت و تأکید 
کرد که بــرای ایجاد همــکاری مؤثر بــا این نســل، باید از 
تبعیــض و ســوگیری ذهنــی علیه آنها دســت کشــید و 
آنها را با برچســب هایی مانند تنبل، خودخــواه، دیوانه 
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فناور ی های مالی ایران

و توجه طلــب مــورد خطــاب قــرار نــداد. او بــا اشــاره بــه 
مقالات معتبر جهانی بیان کرد که شــواهدی مبتنی بر 
تفاوت های فاحش میان نســل زد و نســل قبلــی وجود 
نــدارد و اســتفاده از ایــن مفهــوم می توانــد به صــورت 
ناخودآگاه باعث برچسب زنی های سوء به نسل جدید 

شود.

  لزوم پیاده سازی استراتژی های انسان محور

در ادامــه ایــن رویــداد پنــل ١٠٠٠+ بــا محوریت بررســی 
چالش های مدیریت منابع انســانی شرکت های بزرگ، 
بــا حضــور محمــد خلــج، مدیرعامــل اســنپ؛ کیــوان 
جامه بزرگ، معاون توســعه کســب وکار فناپ؛ مسعود 
طباطبایی، قائم مقام مدیرعامل دیجی کالا و با مدیریت 
رضا جمیلی، سردبیر رسانه های چاپی راه کار برگزار شد.
مهاجــرت منابــع انســانی بــه خــارج از کشــور یــا حتی 
همــکاری بــا شــرکت های خارجــی در حالــی  کــه افــراد 
به صــورت فیزیکی مهاجــرت نکرده انــد، از دغدغه های 
مهم شرکت ها و ســازمان های بزرگ اســت. مدیرعامل 
اســنپ با اشــاره به این موضوع و تأکید بر اینکه راه حل 
بیشــتر چالش های منابع انســانی کشــور در بیــرون از 
سازمان هاســت، عنوان کرد که باید راهــی یافت تا افراد 
برای اهداف متعالی در ســازمان بمانند. معاون توسعه 

کسب وکار فناپ نیز با تأکید بر رقابت با شــرکت های خارجی؛ آن هم با ابزار داخلی 
آن را یک جنگ نابرابر دانست و توضیح داد که ماندن در این رقابت اشتباه است. به 
اعتقاد او باید به دنبال پیاده سازی استراتژی های انسان محور در سازمان ها باشیم. 
قائم مقام مدیرعامل دیجی کالا نیز ضمن حضور در این پنل عنوان کرد که سازمان ها 
باید همان طور که منافع سازمان را در اولویت قرار می دهند، به همان اندازه به منافع 

منابع انسانی نیز توجه کنند.
ایلیا وکیلی، نایب رئیس هیئت مدیره ابر آروان یکی دیگر از ســخنرانان رویداد برند 
کارفرمایی بود کــه در چهار بخش درباره توســعه پایدار ســرمایه انســانی در کشــور 
صحبت کرد. او در سناریویی گذشته ایران تا به امروز را به تصویر کشید و درباره اینکه 
چگونه و چرا سرمایه های خود را از دست داده ایم، صحبت کرد. وکیلی با بیان اینکه 
مهاجرت یک مشکل نیست، صراحتاً عنوان کرد که راه حلی برای آن در نظر ندارد و 
از نگاه او، مسئله اصلی تر توسعه پایدار سرمایه انسانی است که ابر آروان دو سال 

قبل »کاریز« را در قالب مسئولیت اجتماعی در نظر گرفته است.

  نقش دانشگاه و رسانه  ها در تبیین برند کارفرمایی

نگار عرب، معاون ارتباطات سازمانی تپسی نیز در رویداد برند کارفرمایی به چگونگی 
تبیین درست برند کارفرمایی پرداخت. او در این ارائه اشاره کرد که هر فرد یک رسانه  
اســت و باید به تصویری که ســازمان از خــودش در ذهــن افراد می ســازد، دقت کرد. 
عرب همچنین به ابزار تبیین برند کارفرمایی اشاره کرد و صفحات مجازی، دانشگاه 
و رسانه های حوزه فناوری را اصلی ترین کانال های ارتباطی سازمان با مخاطبان خود 
اعلام کرد و گفت:  »بسیار اتفاق می افتد که مدیران از کارمندان می خواهند تصویر 
زیبایی از سازمان نشان دهند، ولی ما نمی توانیم چیزی را نشان دهیم که نیستیم. 
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مخصوصاً در این موقعیت زمانی و با وجود شبکه های اجتماعی و اطلاع رسانی های 
گسترده ای که اتفاق می افتد، اگر چیزی را نشان دهید که نیستید، با انتقاد روبه رو 
می شوید. کافی است چیزی از شرکت یا سازمان را نشان دهید که واقعیت ندارد. در 
این زمان است که افرادی که در شرکت هستند یا نیستند واقعیت را نشان خواهند 
داد که اتفاقاً برای افراد بیرون از ســازمان بســیار باورپذیر تر هم هست. در این زمان 

است که دیگر از دست ارتباطات سازمان کاری برنخواهد آمد.«
سهیل عظیمی، مدیر تجربه افراد و برند کارفرمایی دیجی کالا، یکی دیگر از سخنرانان 
این رویداد بود که تجربه افراد از ابتدای جذب شان در دیجی کالا و احتمال خروج شان 
از این شرکت را مورد بررســی قرار داده تا افراد بتوانند بهترین تجربه را از دیجی کالا 
داشته باشند. به گفته عظیمی، همکاری افراد در یک سازمان مؤلفه های گوناگونی را 
شامل می شود. این مؤلفه ها عبارت اند از: ایجاد جذابیت، فرایند استخدام، تطبیق 

و یادگیری، دلبستگی به سازمان،  توسعه و خروج.

  کاربست مفهوم بازی گونه سازی در برند کارفرمایی

امیرحسین داودیان، معاون مدیرعامل بانک تجارت نیز در سخنرانی خود اعلام کرد 
که 86 درصد متخصصان نیروی انسانی معتقدند فرایند جذب نیرو به مارکتینگ 
شرکت تبدیل  شده و افراد نسبت به گذشته بیشتر به اعتبار و وجهه یک کسب وکار 
اهمیت می دهند. معاون مدیرعامل بانک تجارت خطاب به حضار گفت که از نگاه 
او اگر روزی از ساعت کاری دیرتر به محل کار رفتیم و نگران عدم حضورمان و دغدغه 
کاری نبودیــم، آن لحظه وقت رفتن اســت. او اظهار کرد که اگر نیروی انســانی اعلام 
کند احساس ارزشمندی، مراقبت شدن، ســرمایه گذاری و درک شدن را دارم، یعنی 

کسب وکار به  اندازه کافی در ایجاد برند کارفرمایی موفق بوده است.

مســیح کریمیــان، مشــاور منابع انســانی، یکــی دیگر از 
ســخنرانان ایــن رویــداد، از مفهــوم »بازی گونه ســازی« 
در برنــد کارفرمایــی ســخن گفــت و اشــاره کــرد کــه 
Engagement در بخــش منابع انســانی در ســازمان ها 
وضعیت خوبی ندارد. به گفته کریمیان، بازی مجموعه ای 
از انتخابــات معنادار اســت. در واقع اتفاقاتــی می  افتد و 
مــا انتخاب هایی انجــام می دهیم کــه ایــن انتخاب ها در 
انتها معنایی را منتقل می کند. انتخاب ها همان ســطح 
میکرو اســت و معنایی که منتقل می شود، ماکرو است. 
گیمیفیکیشن می تواند این اتفاق را رقم بزند. خیلی اوقات 
برای انتخاب های خود تلاش می کنیم، اما برای آن معنا، 
برنامه ای نداریم. در واقع، این طور می توان گفت که خلق 

معنا، بستر ایجاد برند کارفرمایی است.
رضا قربانی، مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار  نیز در 
ســخنرانی پایانی این رویداد با نگاهی بــه کتاب »قانون 
بی قانونی« از فرهنگ حاکم بر شرکت موفق نتفلیکس 
صحبت کرد و خطاب به مدیران حاضر در رویداد گفت 
که اصل »در پی خشــنود کــردن رئیس تان نباشــید« را 
میان کارمندهایتان رواج دهید، قوانین مرخصی را کنار 
بگذارید، ساعات کاری افراد را اندازه گیری نکنید و کنترل 
ســاعت ورود و خروج افراد را حذف کنید و اگر کســی از 
این شرایط سوءاستفاده می کند، با او برخورد کنید  
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ملیحه السادات مهدوی دارای مدرک کارشناسی کامپیوتر نرم افزار و کارشناسی  ارشد مدیریت بازرگانی، از معدود مدیران زنی 
است که بیش از یک دهه به صورت متمرکز در صنعت کارت های پیش پرداخت کشور  فعال است و هم اکنون در شرکت پرداخت 
الکترونیک سامان کیش )سپ( مشغول به کار است؛ شرکتی که عاوه بر فعالیت در حوزه پرداخت و ارائه خدمات دستگاه های 
کارت خوان، درگاه های اینترنتی و اپلیکیشن 724، یکی از شرکت های فعال در زمینه ارائه انواع بن کارت سازمانی در کشور محسوب 
می شود که از سال 13۸3 به نیابت از بانک سامان به این حوزه ورود کرده و خدمات متنوع و جذابی را در اختیار کاربران و مشتریانش قرار می دهد. 
در گفت وگویی که با ملیحه الســادات مهــدوی، مدیر واحد دارندگان کارت ســپ داشــتیم، عــاوه بر اینکه به اقدامات ســپ در حــوزه کارت های 
پیش پرداخت و بن کارت پرداختیم، کوشیدیم تا وضعیت این حوزه در کشور را نیز بررسی کنیم. طبق صحبت های مهدوی، بانک سامان ارائه انواع 
بن کارت و کارت هدیه خود را بر عهده سپ گذاشته؛ چراکه هدفمندسازی مصارف بن کارت ها از جمله مهم ترین اهداف این حوزه شناخته می شود 
و نیاز بازار به گونه ای است که سازمان ها خواهان تفکیک و تفاوت بین واریز حقوق و خدمات رفاهی پرسنل هستند. او بزرگ ترین چالش فعلی این 
حوزه را در کشور، به روز نبودن قوانین با توجه به توســعه روزافزون عصر دیجیتال می داند و بیان می کند که با ورود نسل زد به بازار، نیازمند تنوع 
محصولات بانکی و پرداخت خواهیم بود، این در شرایطی است که هنوز قوانین مشخصی برای برخی محصولات نظیر کیف  پول که کنار بن کارت 

قرار بگیرد، وجود ندارد. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش با ملیحه السادات مهدوی را می خوانید.

پیش پرداخــت که خــود شــامل دو زیرمجموعه کارت  
هدیــه و بــن کارت )کارت خرید( می شــود. بــه گفته او، 
 )PSP( در کنار بانک ها چندین شرکت حوزه پرداخت
به صورت تخصصی در حوزه بن کارت ها فعال هستند 

  تاریخچه بن کارت در ایران

طبق صحبت های ملیحه السادات مهدوی، مدیر واحد دارندگان کارت سپ، کارت های 
بانکی در ایران به سه دســته اصلی تقسیم می شــوند؛ کارت های دبیت یا نقدی )ابزاری 
که به حساب شــخصی افراد در بانک متصل هســتند(، کارت های اعتباری و کارت های 

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری

ملیحه السادات مهدوی، مدیر واحد دارندگان کارت سپ درباره وضعیت 
کارت های پیش پرداخت  و بن کارت در کشور مطرح کرد

ضرورت تأسیس 
سندیکای کارت
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گزارش

در گفت وگو با فعالان کش بک درباره چیستی، چرایی و ضرورت توسعه آن در ایران بیان شد

ابزاری برای 
وفادارسازی مشتریان

کش بک یا برگشت پول که برخی به اشتباه آن را با ریفاند یکی می دانند، یکی از روش های نوین بازاریابی در جهان است 
که به عنــوان محرکی روانی برای ســوق دادن مــردم به ســمت خرید بیشــتر و البته افزایش قــدرت خرید آنها اســتفاده 
می شود. در واقع، هدف اصلی استفاده از کش بک در فروشــگاه ها و سازمان های مختلف وفادارسازی مشتریان به آن 
برند و بالا بردن احتمال خرید مجدد افراد از یک کسب وکار مشخص اســت. فعالان حاضر در این حوزه بر این باورند 
که این ابزار برای کشوری مانند ایران که دچار انواع و اقسام چالش های اقتصادی است و مردمش روزبه روز فشار تورم بیشتری را تحمل 
می کنند، می تواند کارآمد و ضروری باشــد و به آنها کمک کند که از پس تهیه برخی کالاها و خدماتی که به صورت روزانه به آن احتیاج 
دارند، بربیایند. این در حالی است که به گفته آنها، حتی کشورهای توسعه یافته ای نظیر آمریکا، کانادا، انگلیس، آلمان و استرالیا نیز 
برای رونق بازارهای خود از این ابزار اســتفاده حداکثــری می کنند. در نتیجه این طــور می توان گفت که این ابزار فقط خاص کشــورهای 
توسعه یافته یا در حال توسعه نیست و به افزایش خریدوفروش در بازارهای مختلف کمک می کند. آنها بزرگ ترین چالش کش بک در 
ایران را وصول دیرهنگام مطالبات از سمت پذیرنده ها و بالا بودن هزینه تمام شــده پول می دانند و بر این باورند که گرچه چیزی حدود 
یک دهه اســت که کش بک وارد کشور شــده، اما مردم و کســب وکارها آن طور که باید و شاید آن را نمی شناســند و به توسعه آن کمک 
نمی کنند. در این مطلب به ســراغ علی جواهرچیان، بنیان گذار و رئیس هیئت مدیره داپ اپ؛ محمد علی اکبرزاده، مدیرعامل شرکت 
توســعه فناوران بهین فردا؛ احســان جهانی، مدیرعامل تخفیفان و امیرمحمد مریوانی، مدیر مارکتینگ بامن رفتیم تا در گفت وگو با 

آنها از چیستی و ضرورت توسعه کش بک در کشور مطلع شویم.

نیلوفر نادری

خدمات بــه مخاطبان بوده و بــا توجه به چالش ها و مشــکلاتی کــه در زمینه معرفی و 
فرهنگ ســازی وجود دارد، همچنان در بسیاری از شهرهای کشــور ناشناخته است. 
هرچند فعالیت های گســترده داپ اپَ در تهران و ســایر نقاط کشــور، تا حدود نسبتاً 

زیادی به این شناخت کمک کرده است.«
او دربــاره چالش هایــی کــه تاکنــون داشــته اند، بیــان می کنــد:  »مهم تریــن 
چالشــی کــه تاکنــون بــا آن مواجــه بوده ایــم و همچنــان در این مســیر با 
ما همــراه اســت، توجیه ایــن خدمــت جدیــد بــه مشــتریان و صاحبان 
کسب وکارهاست. البته به نسبت روزها و ماه های اول در تهران پیشرفت 
خوبــی داشــته ایم، اما در بســیاری از شــهرها و حتی اســتان های کشــور 
ارائه این خدمت با چالش های زیادی همراه اســت. واقعیت این است 
که جنــس این چالش هــا به قــدری گســترده و متفاوت اســت 
کــه فهرســت کردن آنها بســیار طولانــی خواهد شــد و قبل 
از اشــاره به آنها و برای شــفاف تر بودن موضــوع، توجه به 
این نکته حائز اهمیت است که ثبت یک تراکنش موفق 
باشــگاهی، نیازمند همراهی سه بعدی شرکت پرداخت 
)PSP(، پذیرنده )صاحب کسب وکار( و دارنده )مشتری( 
با محوریت پلتفرم داپ اپَ اســت. در نتیجه چالش ها 

در هریک از این سه بعُد متفاوت می شود.«
او دربــاره ایــن ســه حــوزه توضیــح می دهــد: »در بعُــد 
شــرکت های پرداخت این طور می توان گفت کــه با توجه 
بــه اینکــه تراکنش ها بــر بســتر شــبکه بانکی کشــور بوده 
و شناســایی آنهــا بــر عهــده شــرکت های پرداخــت اســت، 

  لزوم در نظر گرفتن منافع همه ذی نفعان

ســرویس کش بک یا پــاداش نقدی خریــد، خدمتی 
است که بعد از عضویت مشــتریان در اپلیکیشن و 
ثبت شماره کارت بانکی خود، از فروشگاه های طرف 
قــرارداد خرید انجــام داده و حســب نوع فروشــگاه، 
درصدی از مبلغ خرید به کیف پول آنها واریز خواهد 
شد و قابلیت برداشــت وجه به صورت نقدی نیز در 
آن وجود دارد. علی جواهرچیان، بنیان گذار و رئیس 
هیئت مدیره داپ اپ با اشاره به این تعریف می گوید: 

»یکسری شــرکت های ارائه دهنده سرویس 
کش بــک، ایــن مبلــغ را بــا عناویــن 

مختلــف، ولــی نــه به عنوان پــول در 
نظر می گیرند و یکسری معادل آن 
را اعتبار می دهند. در هر صورت 
هــدف همــه ایــن مجموعه هــا، 
ایجاد رضایت مندی و انگیزه به 
مشــتریان برای مراجعه مجدد 
به فروشگاه ها بوده تا با افزایش 
حجم فــروش، رضایت مندی را 
بــرای صاحبــان کســب وکار نیز 
فراهم کنند. سرویس کش بک 
به تازگــی در ایــران در حــال ارائه 

علی جواهرچیان، بنیان گذار و رئیس هیئت مدیره داپ اپ
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علی نوری، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر
 درباره چالش های صنعت بانکی کشور می گوید

امنیت و زیرساخت 
در گرو اتحاد رقباست

عکس: مریم سعیدپور

مینا حاجی
سردبیر
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گفت وگوی 
ماه

  از امیرکبیر تا صاایران

علــی نــوری متولــد 5 شــهریور 1353 اســت و دیپلم 
خود را در ســال 1371 از دبیرســتان علــوی می گیرد: 
»در سال 1371 در رشته مهندسی صنایع دانشگاه 
صنعتــی امیرکبیــر قبول شــدم. دانشــگاه امیرکبیر 
به عنــوان یکــی از دانشــگاه های برتــر کشــور دارای 
محیطــی پویــا و مملــو از دانشــجویان بااســتعداد 
اســت و دوره هــای کارآمــوزی به ویــژه در رشــته های 
فنــی در ایــن دانشــگاه مســبب و انگیــزه ای بــرای 
شــروع فعالیت های حرفه ای دانشجویان است. در 
اواخــر دوره دانشــجویی در فاصله ســال های 1374 
و 1376 در مــدارس راهنمایــی و دبیرســتان در علوم 
مورد علاقــه ام از ریاضــی و فیزیک گرفته تــا ادبیات 
و عربی تدریــس می کردم، در ســال 1376 در مقطع 
کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد، واحد تهران جنوب 

و در رشته مهندسی صنایع قبول شدم.«
شــروع همکاری نوری بــا مجموعــه صاایــران نیز در 
همــان ســال 1376 رقــم می خــورد: »در بخش هــای 
مختلــف صاایــران و با ســمت های گوناگون تا ســال 
1394 فعالیــت داشــتم. در ســال 1394 مدیرعامــل 
شرکت فن آوا کارت  شدم که بخش عمده سهام این 

شرکت متعلق به گروه فن آواست.«

  مدیرعاملی فن آوا کارت و گروه فن آوا

پذیــرش مســئولیت مدیرعاملــی مجموعــه فــن آوا 
کارت در زمانی برای نوری اتفاق می افتد که شرکت با 
چالش های فراوانی رو به رو بود. به گفته نوری، اقدام 
خوبی که در آن زمان انجام شد، رساندن سهم بازار 
فــن آوا کارت از دو درصــد بــه 4.5 درصــد بــود کــه با 
اســتناد به گزارش های سال 1395 شــرکت شاپرک، 
فن آوا کارت به عنوان شــرکتی که بیشــترین رشــد را 

داشته، معرفی و ثبت شد. 
نوری بــا بیــان اینکــه رســاندن تعــداد دســتگاه های 
کارت خــوان فــن آوا کارت از 150 هــزار بــه 600 هــزار 
دســتگاه یکــی از عوامــل افزایش چشــم گیر ســهم 
بازار در آن مقطع به شمار می رود، می گوید: »فن آوا 
کارت ضمن تقویت زیرســاخت های فنــی، با نیروی 

انســانی توانمند خود، نسبت به گســترش ساختمان 
موجود خود با وجود محدودیت هــای مالی اقدام کرد. 
فن آوا کارت بر خلاف سایر شرکت های پی اس پی فاقد 
بانک عامــل جهــت حمایت مالــی اســت و بانک های 
ســهام دار در آن شــرکت، صرفاً طــرف قــرارداد بودند و 
حمایت خاصی نمی کردند. این شرکت عملاً روی پای 
خودش بود و به همین خاطر کارش ســخت تر از سایر 

پی اس پی های دیگر بود.«
نوری ســپس در دی مــاه 1396، مدیرعامل گــروه فن آوا 
شــد کــه همــان هلدینــگ فــن آوا بــه حســاب می آیــد. 
مدیرعاملی او در هلدینگ فن آوا تا شهریور 1398 ادامه 
داشــت: »دوران بســیار خوبــی بــود. حضــور در فن آوا 
کارت و گروه فــن آوا، یادگیری  زیادی برای من داشــت. 
گروه فن آوا یک شــرکت بورســی بــه حســاب می آمد و 
ملاحظــات خــاص خــود را داشــت. در آن مقطــع نیــز 

اقدامات بزرگی انجام گرفت.«
با توجــه به صحبت های نــوری، در گروه فن آوا توســعه 
شــبکه روســتایی و پهنای باند از جمله دســتاوردهای 
چشــم گیر او به حســاب می آید: »توســعه مرکــز داده 
فن آوا کــه کمــاکان در دســت بهره بــرداری اســت، جزء 

اقدامات آن مقطع در فن آوا بود.«

  شروع کار در آریا همراه سامانه

در ســال 1398، چند ماه بعد از جدایــی از گروه فن آوا، 
نوری مدیرعامل شرکت »آریا همراه سامانه« می شود: 
»آریــا همــراه در آن مقطــع ســه ســهام دار داشــت؛ دو 
مجموعــه دولتــی که یکــی از آنهــا زیرمجموعــه وزارت 
دفاع و دومی بنیاد مســتضعفان بود. ســهام دار ســوم 
از بخش خصوصــی بود که البته بعداً ســهم خود را به 

بخش دولتی فروخت. 
آریا همــراه یک شــرکت تخصصی در حــوزه مرکز داده 
اســت که زیرســاخت شــرکت ایرانســل در بخش  های 
مرکز داده، برق و انرژی را پشتیبانی و نگهداری می کند، 
البتــه آریــا همــراه در پروژه هــای ســایر شــرکت ها نیــز 

فعالیت دارد.«
او با بیان اینکه شرکت آریا همراه در آن زمان وضعیت 
مالــی مناســبی نداشــت و بــا پرونده هــای حقوقــی و 

علی نوری یکی از مدیران باسابقه صنعت فناوری و بانکی کشور است که در طول فعالیت های حرفه ای اش در صنعت 
بانکی و پرداخت کشور همواره به دنبال ایجاد تغییرات مثبت بوده است. در سوابق کاری او، مدیرعاملی شرکت فن آوا 
کارت و ســپس هلدینگ فن آوا دیده می شــود؛ فعالیت هایی که نــوری از آنها به خوبی یاد می کنــد و ورودش به صنعت 
بانکی و پرداخت کشــور را که از طریــق فن آوا کارت اتفــاق افتاده، یــک نقطه عطــف در زندگی حرفــه ای اش می داند. او 
می گوید ورودش به بانک شــهر نیز بر اســاس تجارب و پشــتوانه همان مقاطع بوده اســت. در زمان مدیرعاملی او در فــن آوا کارت، این 
شــرکت در گزارش  اقتصادی سال 1395 شــاپرک به عنوان شرکتی که بیشترین رشــد را داشته، معرفی شــد و در گروه فن آوا نیز توسعه 
شبکه روستایی و پهنای باند از جمله دستاوردهای چشم گیر او به حساب می آید. نوری از خردادماه سال جاری در سمت مدیرعاملی 
هلدینگ فناوری اطاعات بانک شهر فعالیت می کند؛ هلدینگی که با هدف تأمین نیازمندی های گسترده حوزه فناوری اطاعات بانک 
شهر و همچنین تولید محصولات خاقانه در زمینه بانکداری الکترونیکی و صنعت پرداخت شروع به کار کرده است. به عقیده نوری، 
هرچه هلدینگ های فناوری اطاعات در بانک ها تقویت شــوند، اقتصاد دیجیتال و تحول دیجیتال تســهیل می شــود و تمام اقشــار و 
کسب وکارهای جامعه از دستاوردهای آن بهره مند می شوند. او بر این عقیده است که اتحاد رقبا شاید در همه حوزه ها کاربرد نداشته 
باشد، ولی در زمینه زیرساخت و حتی امنیت، چاره ای جز این نخواهیم داشت. در گفت وگویی که با علی نوری داشتیم، به اقداماتش 
در هلدینگ فناوری اطاعات بانک شــهر و برنامه هایی که دارنــد، پرداختیم. به گفته او، رونمایی از اپلیکیشــن پرداخت بانک شــهر، 
راه اندازی ابزار پرداخت های خرد شهری در مترو تهران، اجرایی شدن فاز اول توکنایزکردن اماک، اصاح و بهبود بخشی از مراکز داده 

بانک و... همگی جزء برنامه های امسال این هلدینگ هستند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

پذیرش 
مسئولیت 
مدیرعاملی 
مجموعه فن آوا 
کارت در زمانی 
برای نوری اتفاق 
می افتد که شرکت 
با چالش های 
فراوانی رو به رو 
بود. به گفته نوری، 
اقدام خوبی که 
در آن زمان انجام 
شد، رساندن سهم 
بازار فن آوا کارت 
از دو درصد به 
4.5 درصد بود 
که با استناد به 
گزارش های سال 
۱395 شرکت 
شاپرک، فن آوا کارت 
به عنوان شرکتی 
که بیشترین رشد 
را داشته، معرفی و 
ثبت شد
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فناور ی های مالی ایران

بدهی هــای بانکی متعــدد مواجه بــود، می گویــد: »آن 
زمان آریــا همراه پرونده حقوقی ســنگین با شــهرداری 
تهــران و شــرکت شــاپرک داشــتند کــه توانســتیم 
پرونده های حقوقی را به سرانجام خوبی برسانیم و نیز  
شرایط مالی پایدار ایجاد کنیم. بعد از آریا همراه، برای 
چند ســالی در مجموعه هــای وزارت دفاع مشــغول به 
فعالیت شدم و نهایتاً در ابتدای تیر 1402 به بانک شهر 
پیوستم. در این بین، در ســال 1398 در مقطع دکتری 

مدیریت تکنولوژی پذیرش شدم.«
نوری ورودش به صنعت بانکی و پرداخت را که از طریق 
فعالیتــش در شــرکت فــن آوا کارت اتفــاق افتــاد، یــک 
نقطه عطف در زندگی حرفه ای خود برمی شمارد: »ورود 
من به بانک شهر نیز بر اساس تجارب و پشتوانه همان 

مقطع بود.«

  شــکل گیری هلدینگ فناوری اطاعات و ارتباطات 
بانک شهر

او سپس از خردادماه سال جاری در سمت مدیرعامل 
هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات بانــک شــهر 
فعالیــت کــرده اســت. هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطــات بانــک شــهر مجموعــه چند شــرکت اســت 
کــه بازوهــای عملیاتــی بانــک شــهر در زمینــه فناوری 
اطلاعــات هســتند. بانکــی کــه بیــش از 75 درصــد 

سهام داران آن شهرداری های کلان شهرها هستند.
بــه گفتــه او، در ســال های اخیــر در زمینــه فنــاوری 
اطلاعات، بانک شــهر ســه شــرکت مجزا را بــا نام های 
شــرکت راهبرد هوشمند شــهر، شــرکت فناوران ایمن 
شــبکه )فاش( و شــرکت توســعه و نوآوری شــهر تحت 
پوشش داشت. در ساختار جدید سهام این شرکت ها 
در مجموع به شرکتی تحت عنوان »شرکت ارتباطات 
همراه هوشــمند شــهر« انتقــال یافت که عمــلاً نقش 
هلدینگ فناوری اطلاعات را برای مجموعه بانک شهر 

ایفا می کند. 
او توضیح می دهد: »راهبرد هوشــمند شــهر به عنوان 
بــازوی اجرایــی بانــک شــهر،  در گذشــته به عنــوان 
»هلدینگ فنــاوری اطلاعات و ارتباطات بانک شــهر« 
نیز شناخته می شد و با توجه به اینکه راهبرد هوشمند 
شهر پروژه های عملیاتی بانک شهر را نیز عهده دار بود، 
تمامی مسئولیت های هلدینگ اجرا نمی شد؛ بنابراین 

پیشنهاد تفکیک آن ارائه شد. 
پیشــنهاد من بــه هیئــت عامــل و هیئت مدیــره بانک 
شــهر این بود که ســاختار هلدینگ فنــاوری اطلاعات 
تغییر کند و شــرکت دیگری مســئولیت هلدینگ را بر 
عهده بگیرد. بدین ترتیب، ســهام سه شــرکت راهبرد 
هوشــمند شــهر، توســعه و نــوآوری شــهر و فــاش بــه 

هلدینگ انتقال  یافت.«
بــا تأییــد اعضــای هیئت مدیــره، هلدینــگ فنــاوری 
اطلاعــات و ارتباطــات بانــک شــهر بــا نــام جدیــد 
»ارتباطات همراه هوشمند شهر« در سال 1402 شروع 
بــه فعالیت کرد: »آن ســه شــرکت نیــز ذیــل مجموعه 
هلدینگ قرار گرفتند. در سه ماه گذشته، موضوعاتی 
را در هلدینگ دنبال کردیم؛ اولین آنها ایجاد ساختار 
شرکت تازه تأســیس هلدینگ اســت که نیاز به تدوین 

آیین نامــه، رویه هــای ســازمانی، اصــول و قواعــد 
حاکمیــت شــرکتی، روابــط کاری بیــن شــرکت ها و 
تنظیم ارتباط میان آنها دارد که کار نسبتاً دشواری 
بود. تمرکز بعدی خود را نیز بــر رفع نیازهای کلیدی 

بانک شهر گذاشتیم.«
مديــر هلدينــگ فنــاوری اطلاعــات بانــک شــهر، 
آينده ای را كه برای فعاليت های پيش روی اين نهاد 
وجــود دارد، اين گونــه توصيف می کنــد: »خدماتی 
كه بــه بانک هــا و شــهرداری ها ارائه می دهیــم، نياز 
بــه توســعه، اصــلاح عملكــرد و افزايــش بهــره وری 
دارد؛ به  طــور مثــال مــا برنامه هايــی بــرای توســعه 
و پيشــرفت حــوزه بانکــداری ديجيتــال داريــم. از 
ســوی ديگر موضوعی با شــهرداری ها تحت عنوان 
كارت شــهروندی يكپارچــه كشــور دنبــال مى شــود 
و با شــهرداری تهــران تحــت عنــوان پروژه شــهرزاد 
مذاكراتی صورت گرفته که از چند ماه آينده کار آغاز 

خواهد شد. 
طــى هماهنگی هایی كــه بــا شــهرداری ها و بانک ها 
صورت  گرفتــه، در نظــر داريــم خدمات شــهروندی 
یکپارچــه ارائــه دهيــم؛ تــا شــهروندانی کــه بــه 
پلتفرم هــای مالــی ديگــری هــم متصــل هســتند، 
بتواننــد به  صــورت یکپارچــه در تمــام شــهرها از 
خدمات پرداخت خرُد اســتفاده کنند. تأمين مالی 
زنجيره تأمین، اپراتوری ميزبانی مراكز داده شهری، 
توسعه زيرساخت ها و ايجاد تعامل بين پلتفرم های 
زيرساخت  پرداخت خرد شهری از ديگر برنامه ها و 

اهداف این هلدینگ است.«

  تمرکز هلدینگ در 1402

مطابق صحبت هــای نوری، یکــی از اولیــن نیازهای 
بانک شــهر، تأمین مراکز داده بــا رعایت ملاحظات 
پدافند غیرعامل است، از این رو اکنون توسعه مراکز 
داده بانک شهر با رعایت الزامات پدافند غیرعامل 
دنبال می شود: »مرکز داده اصلی ما باید پشتیبانی 
زمان بحران داشته باشد و به همین جهت در تلاش 
برای توســعه این مراکز هستیم. یک برنامه مفصل 
نیز برای این امر آوردیــم که مورد تأیید هیئت مدیره 
 SCF نیز قرار گرفــت. تأمین مالــی زنجیره تأمیــن یا
نیز یکــی از کانون هــای توجه ما به شــمار مــی رود.« 
بانــک شــهر اهتمــام خاصــی بــرای دریافــت مجوز 

پی اس پی دارد. 
بــه گفتــه مدیرعامــل هلدینــگ فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات بانک شــهر، یک کنسرسیوم با مشارکت 
شهرداری ها، ایرانسل، سازمان نظام پزشکی کشور 
و صندوق کارآفرینی امید و با محوریت بانک شهر 
شــکل داده انــد کــه اخــذ مجــوز پی اس پــی را دنبال 
می کنــد: »عــلاوه بــر این  بــرای یکــی از شــرکت های 
زیرمجموعــه هلدینــگ بــه مجــوز شــرکت معتمــد 
ارائه دهنده خدمات مالیاتی نیاز داریم که برای رفع 
نیاز مشــتریان متعدد بانــک، اعم از فروشــگاه های 
شــهروند و شــهرداری ها ضــروری خواهد بــود. این 
مشــتریان، دغدغه هــای متعــددی در زمینــه امــور 
مالیاتــی دارنــد که بــرای رفع آن بــه مجــوز TSP نیاز 

راهبرد 
هوشمند شهر 
به عنوان بازوی 
اجرایی بانک 
شهر،  در گذشته 
به عنوان »هلدینگ 
فناوری اطلاعات 
و ارتباطات 
بانک شهر« نیز 
شناخته می شد 
و با توجه به اینکه 
راهبرد هوشمند 
شهر پروژه های 
عملیاتی بانک 
شهر را نیز عهده دار 
بود، تمامی 
مسئولیت های 
هلدینگ اجرا 
نمی شد؛ بنابراین 
پیشنهاد تفکیک آن 
ارائه شد
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خواهیــم داشــت. در نتیجه یکــی دیگــر از کارهایی 
کــه در حــال انجــام آن هســتیم، بحــث اخــذ مجوز 

TSP است.«
به گفته او، توســعه پلتفرم های بانکداری دیجیتال 
گامی به ســوی تحول دیجیتــال خواهند بــود که در 
بانک شهر این برنامه را شرکت توسعه نوآوری شهر 
دنبــال می کنــد. پرداخت خــرد شــهری و کارت های 
شــهروندی را نیز شــرکت راهبرد هوشــمند شــهر و 

شرکت فاش پیگیر هستند. 
او ادامــه می دهد: »همچنین راه اندازی اپلیکیشــن 
یــم. نــام تجــاری  پرداخــت را در دســتور کار دار
اپلیکیشــن موبایلــی »اســمارتیز« خواهــد بــود و 
به عنــوان اپلیکیشــن پرداخــت بانــک شــهر عمــل 

می کند.«
طبــق توضیحــات نــوری، بانــک شــهر تاکنــون 
همراه شهر پلاس را به عنوان یک همراه بانک داشته، 
اما تاکنــون هیچ اپلیکیشــن پرداختی نداشــته و به 
همین خاطــر به ســمت راه انــدازی یک اپلیکیشــن 
پرداختی نیز رفته اند: »در تلاشیم اسمارتیز به زودی 
رونمایی شــود. بهبود فرایندهای فناوری اطلاعات، 
اعم از پشتیبانی شــعب، مانیتورینگ شعب و... را 

نیز در دستور کار داریم.«
سیاســت مدیرعامــل و هیئت مدیــره کنونــی بانک 
شــهر، توســعه پرداخت های خرد اســت؛ در نتیجه 
در حال توســعه ابزار و فراهم کردن زیرســاخت های 
مناســب بــرای پرداخــت خــرد هســتند: »عــلاوه بر 
تمامی این موارد، یکــی دیگر از مــواردی که در حال 

پیگیــری آن هســتیم، موضــوع توکنایزکــردن املاک و 
ایجاد ریال دیجیتال است.«

  دو چالش اصلی حوزه فناوری اطاعات در کشور

مدیرعامــل هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات 
بانک شهر سپس درباره چالش اصلی صنعت فناوری 
اطلاعــات و هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات 
بانک شهر در راســتای تحقق برنامه هایشان صحبت 

می کند. 
به گفته او، این چالــش مربوط به جذب و نگهداشــت 
منابــع انســانی توانمند اســت: »جذب و نگهداشــت 
منابــع انســانی متخصــص در شــرایط کنونــی بســیار 
دشــوار اســت. همه نیروها این روزها به فکر مهاجرت 
هستند. یک زمان فقط متخصصان برجسته فناوری 
اطلاعات مهاجرت می کردند، ولی اکنون افراد دیگر در 
هر سطح شغلی که در حوزه فناوری اطلاعات کار انجام 
می دهند نیز در فکــر مهاجرت هســتند و می خواهند 
از ایــران  بروند. ایــن چالش در ســایر کســب وکارها نیز 

نمود دارد. 
در بعضی حوزه ها، متخصصان کافی در داخل کشــور 
نداریم؛ مثلاً متخصصان دیتابیس در کشــور ما کافی 
نیستند؛ اگر هم عده ای در شرکت ها فعالیت می کنند، 
بعد از مدت کوتاهی به شرکت دیگری می روند و خلاء 
حضورشان احساس می شــود. در بعضی مجموعه ها 
با پرداخت حقوق ویژه یا امتیازهای متنوع توانسته اند 
نیروهای خود را به صورت موقت نگــه دارند، ولی اینها 
همه مسُکن هستند و مسئله بسیار جدی تر از این به 

گفت وگوی 
ماه
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گفت وگو با محمدعلی بخشی زاده  که معتقد است 
توسعه زیر ساخت های بانک بزرگ ترین دستاورد صاد بوده

آماده ایم به گفتمان 
تحول دیجیتال بپیوندیم

هلدینگ فناوری و نوآوری صاد از شهریورماه 1399 به طور رسمی کار خود را آغاز کرد؛ هلدینگی که راه  اندازی آن با رویکرد ایجاد 
تحول دیجیتال در بدنه بانک صادرات و اجرای طرح  های استراتژیک در حوزه فناوری اطاعات صورت گرفته بود و اکنون بعد 
از گذشت حدود سه سال از شروع کار این هلدینگ، بانک صادرات در مسیر تحول دیجیتال قرار گرفته است. هلدینگ صاد 
که در حال حاضر هشت زیرمجموعه دارد، طی یک سال و نیم گذشته پروژه های زیرساختی مهمی را عملیاتی کرده تا مسیر 
رسیدن بانک صادرات به تحول دیجیتال را فراهم کند. محمدعلی بخشی زاده، قائم مقام هلدینگ صاد معتقد است توسعه زیرساخت های 
بانک بزرگ ترین دستاورد آنها در این مدت بوده که به توسعه دیجیتال بانک کمک قابل توجهی کرده و باعث شده این بانک گرچه تاکنون نسبت 
به ســایر بانک ها در زمینه تحول دیجیتال عقب بوده، اما مسیر چندساله را طی مدت زمان کوتاهی طی کند. بخشــی زاده می گوید که بانک 
صادرات در حال حاضر در مسیر پیشرفت قرار دارد و گفتمان تحول دیجیتال در بانک شکل گرفته است. او بوروکراسی پیچیده سازمان های 
بزرگ و دولتی را بزرگ ترین مانع توسعه دیجیتال آنها می داند. با این وجود، می گوید که از برخی پروژه های بااهمیت ذیل سند تحول دیجیتال 
بانک رونمایی شده و تا پایان سال جاری نیز از یکسری پروژه های جدید در حوزه تحول دیجیتال رونمایی می کنند. به همین منظور در گفت وگویی 
با محمدعلی بخشی زاده درباره عملکرد، چالش ها و برنامه های آینده این هلدینگ صحبت کردیم که در ادامه می توانید گزارشی از آن را بخوانید.

نیلوفر نادری

عکس: نسیم اعتمادی
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احمدرضا منصوری، مدیرعامل پی پینگ از برنامه های این شرکت می گوید

چشم انداز ما ایجاد یک 
اکوسیستم فین تکی است

پی پینگ یکی از شــرکت های پرداخت یار فعال کشور اســت که از ســال 1394 تاکنون می کوشــد تا خدمات انتقال وجه را به 
ساده ترین شکل ممکن به کسب وکارها و سازمان ها ارائه دهد. در همین راستا، سال گذشته از سرویس جدید خود با عنوان 
»تسویه حساب پیشــرفته« رونمایی کرد تا به کســب وکارها کمک کند که مراودات مالی خود را به آسانی مدیریت کنند. در 
گفت وگویی که با احمدرضا منصوری، مدیرعامل پی پینگ داشتیم، عاوه بر اینکه به اقدامات اخیر این شرکت پرداخته ایم، از 

وضعیت حوزه پرداخت یاری در کشور نیز جویا شده ایم. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

  رویکرد راهکارمحور و پشتیبانی قوی 

منصوری معتقد است این شرکت در مقایسه با رقبای خود 
دو ویژگی قابل  توجه دارد که آن را از دیگران متمایز می کند. 
او در این خصــوص توضیح می دهد: »تعامــل نزدیک ما با 
کسب وکارها به رویکردی راهکارمحور منجر شده تا به جای 
تمرکز صرف روی ارائه محصول، به دنبال ایجاد راهکار برای 
حل مسائل پرداختی کسب وکارها باشیم. این رویکرد ما را 
به پایه های مدیریتی کسب وکارها نزدیک کرده است. وجه 
تمایز دیگر ما پشــتیبانی قوی اســت؛ رویکردی که دغدغه 

رسیدگی به مشتری را در تعاملی نزدیک دنبال می کند.«

  تاش برای خلق یک اکوسیستم فین تکی

منصوری با بیان اینکه چشم انداز پیش رویشان برای توسعه 
پی پینگ، ایجاد اکوسیستم فین تکی است، می گوید: »در 
این مســیر، کاربر نه تنها خدمات پرداخت، بلکه تنوعی از 

  ارائه سرویس تسویه حساب به کسب وکارهای غیررمزارزی

پی پینگ با شــعار »راهکار جامع پرداخت کســب وکارها«، در ســال گذشــته از سرویس 
تسویه حســاب پیشــرفته خود رونمایی کرد. احمدرضا منصــوری درباره این ســرویس و 
تغییراتی که در سال 1402 رقم زده اند، می گوید: »تمرکز اصلی ما در سال جاری روی ارائه 
سرویس تسویه  حساب پیشرفته بوده و به همین منظور سراغ بخش هایی از بازار رفتیم که 
احساس کردیم مغفول مانده  است. طبق بررسی های صورت گرفته، متوجه شدیم سایر 
صنایع و مشخصاً بیزینس های غیررمزارزی نظیر کسب وکارهای آفلاین، کسب وکارهایی 
با شبکه تأمین یا توزیع گسترده به این خدمت نیاز دارند؛ این در حالی بود که پیش از این، 
سرویس تسویه حساب عمدتاً برای بازار رمزارزها استفاده می شد. با توجه به اینکه پی پینگ 
بخش متفاوتی از بازار را هدف قرار داده، خالق تجربه محصولی متفاوتی نیز هستیم. در 
آخرین به روزرسانی  این سرویس، تعداد بانک های طرف حساب خود را افزایش داده ایم 
و در حال حاضر فرایند تســویه حساب به حســاب در 14 بانک انجام می شود. همچنین 
زیرساخت های ضدپول شویی خود را ارتقا داده ایم تا امنیت لازم برای فعالیت در این زمینه 
حفظ شود. سرویس های دیگرمان را نیز به لحاظ تجربه کاربری و قابلیت های اجرایی بهبود 

بخشیده ایم.«

کسب وکار
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در گفت وگو با سعید احمدی پویا، مدیرعامل ققنوس درباره رویکرد رگولاتور و تجربه حضور در سندباکس 
بازار سرمایه مطرح شد

سندباکس ها زمان 
را تلف می کنند

ققنوس، شرکتی بر مبنای فناوری دفترکل توزیع شده است که فعالیت خود را از سال 1397 شروع کرد؛ شرکتی که امکان انتشار 
توکن های متنوع دارایی و گواهی را توسط ناشران معتمد فراهم می کند و در تاش است تا بتواند بانک ها و شرکت های فناوری 
اطاعات کشور را برای ورود به انقاب صنعتی چهارم آماده کند. شرکت ققنوس اسفندماه 1401 دچار تغییر مدیریتی شد و 
در حال حاضر سعید احمدی پویا سکان مدیریت عاملی این شرکت را بر عهده دارد. به گفته احمدی پویا، این شرکت در سال 
1402 سه مأموریت اصلی دارد که شامل توسعه ابزارهای فناوری نوین در اقتصاد دیجیتال، تسهیل سرمایه گذاری و مدیریت ثروت  های خرد 
در بستر باکچین و در نهایت مولدسازی دارایی های دیجیتال می شود. آنها در نیمه اول سال جاری توانسته اند از بستر باکچین برای برگزاری 
بیش از 200 انتخابات استفاده کرده و ملک لوتوس پیروزی پارسیان را به کمک توکنایز کردن، مولدسازی کنند. احمدی پویا که در این شرکت 
تجربه حضور در سندباکس بازار سرمایه را دارد، می گوید سندباکس ها زمان را تلف می کنند. او معتقد است زمان برای کسب وکارها عنصری 
کلیدی به حساب می آید و رگولاتور در ایران به این عنصر توجه نمی کند و همین مسئله باعث رگوله نشدن حوزه های کاری مختلف، از بین رفتن 
امید و انگیزه استارتاپ ها برای فعالیت و در نتیجه مهاجرت آنها می شود. در گفت وگویی که با سعید احمدی پویا، مدیرعامل ققنوس داشتیم، 

به فعالیت های این شرکت در سال جاری و چالش هایی که داشتند، پرداختیم.

عکس: نسیم اعتمادی



71
 مهر 1402

سال هفتم
شماره هفتاد و چهارم

پروفایل

  زندگی در کوی افسران سیندخت 

نوش آفرین مؤمن واقفی متولد بیســت ودوم مهرماه 
1352 در تهران اســت؛ پدری نطنزی و مادری تهرانی 
دارد و تــا پنج ســالگی در خیابــان فلســطین تهــران 
زندگی می کرده است: »پنج ســاله بودم که از خیابان 
فلسطین به محله امیرآباد آمدیم و تمام دوران کودکی 
و تحصیلی ام را در این محله پشت سر گذاشتم. ما در 
خیابان سیندخت در کوی افسران زندگی می کردیم 

و محوطه ســکونت مان فضایی امن بود که بچه های محله تنها شب ها برای خوابیدن 
به خانه هایشان برمی گشتند. دوچرخه سواری،  فوتبال و هر بازی که فکرش را کنید در 
برنامــه روزانه ما وجود داشــت. فضای رهایی و بــازی جذاب ترین قســمت کودکی بود. 
کتاب نیز بزرگ ترین دوست همه ایام زندگی ام بوده و تا قبل از پایان دبیرستان بیشتر 
رمان های معــروف دنیــا و کتاب هایی نظیــر مجموعه تاریخ تمــدن ویل دورانــت را تمام 
کرده بودم. پدرم تکاور لشگر 23 نوهد و کلاه سبز بودند و من از علاقه مندان شغل پدر 
بودم.  خاطــرات جذابی از همراهی با پدر از حضور در پادگان حرُ گرفته تا ســوار شــدن 
در هلی کوپتر حامل چتربازان در میدان آزادی دارم. گاهی بــا خودم فکر می کنم که آن 

نوش آفرین مؤمن واقفی از مسیر زندگی شخصی و حرفه ای اش و نقش جنسیت در موفقیت افراد می گوید

موفقیت فقط
در تاب آوری است

نوش آفرین مؤمن واقفی متولد 1352 در تهران است و دکتری مدیریت خود را از دانشگاه لیون فرانسه اخذ کرده است. خدمات 
انفورماتیک، کاشف، سازمان تنظیم مقررات و هلدینگ فناوری اطاعات بانک تجارت از جمله مجموعه هایی هستند که او در 
آنها مشغول به کار بوده و اکنون معاون فناوری اطاعات بانک دی است. او معتقد است زنان برای حضور در بازار کار با موانع زیادی 
مواجه هستند که کار را برای آنها سخت می کند و کلیشه های ذهنی افراد به گونه ای است که زنان را در سمت های مدیریتی ارشد 
سازمان به سختی می پذیرند و گرچه امروز این تفکرات تبعیض آمیز تا حد زیادی در جامعه تعدیل شده، اما هنوز به وضعیتی نرسیده ایم که بتوانیم 
از شایسته سالاری فارغ از جنسیت صحبت کنیم. او به زنان جوانی که در ابتدای مسیر شغلی و تحصیلی خود هستند، می گوید که تنها راه رسیدن 
به آرزوهایشان این است که تاب آوری خود را افزایش داده و در برابر موانع ساختاری و فرهنگی نادرست مقاومت کنند و در تاریک ترین لحظه  ها،  

رؤیاهایشان را گم نکنند. در ادامه روایت زندگی شخصی و حرفه ای نوش آفرین مؤمن واقفی، معاون فناوری اطاعات بانک دی را می خوانید.

نیلوفر نادری

عکس: نسیم اعتمادی



روایتی از عملکرد 
سه ماهه اصلاح 

نظام کارمزد

خدمات پرداخت نیز مانند هر خدمت دیگری به نسبت ارزش افزوده ای که ایجاد می کنند، نیازمند 
نوعی تأمین مالی هستند تا همگام با فناوری روز دنیا حرکت کنند؛ بنابراین وجود یک نظام کارمزد 
کارآمد و هدفمند که ضمن توجه به اثرات اقتصادی در راستای توسعه تدوین شده باشد، ضرورت 
دارد. در این میان شناسایی ذی نفعان حقیقی شبکه پرداخت، یافتن بهترین روش اجرا و تعیین 
مبالغ بهینه نیز از اهمیت بالایی برخوردار اســت و انتخاب بهترین ترکیب این سه مورد توسط 
سیاست گذاران بسیار حیاتی است. نظام کارمزد ایران از چهارم تیرماه ۱۴0۲ با اجرای اصلاحاتی 
در قالب یک طرح که گام اول آن در حال پیاده سازی است، دچار تغییراتی شده است. در صفحات 
پیش رو در قالب گزارش ها و یادداشت هایی به اثرات این طرح بر ذی نفعان، روند اجرایی آن، روند 

تحقق پیش بینی ها و نقد و بررسی کلیت این طرح پرداخته ایم.

تنظیمگری
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گزارش میدانی عصر تراکنش از مسیر اجرای طرح جدید نظام کارمزد

دوراهی قبول وضعیت جدید 
یا تلاش برای دور زدن؟

با آغاز سال 1402 زمزمه ها درباره اصاح نظام کارمزد در این سال جدی شد و بانک مرکزی در اردیبهشت ماه امسال به روزرسانی 
کارمزد خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی را منتشر و دریافت کارمزد از صاحبان کارت خوان ها را رسماً اباغ کرد. در اجرای نظام 
کارمزد تجربه رگولاتوری، اصناف و بانک ها متفاوت است. رگولاتوری معتقد است گام اول اجرای طرح اصاح نظام کارمزد محقق 
شــده و تراکنش های کارت بــه کارت به صورت دقیــق مانیتورینگ می شــود، ولی بر خــاف آنچه گفته می شــود، آمــار مربوط به 
تراکنش های کارت به کارت روی نمودارها نزولی است. بانک ها نیز در این خصوص معتقدند سال ها بود که بانک ها در رقابتی ناسالم برای جذب 
منابع، از دریافت قانونی کارمزدها چشم پوشی می کردند و اصاح نظام کارمزد در ایران این رقابت ناســالم را به رقابت برای ارائه خدمات بهتر به 
مشتریان تبدیل خواهد کرد. حالا اما درآمد از محل کارمزدها برای توسعه نوآوری مهم است. از سوی دیگر اصناف را داریم که گویا رضایتی از وضع 
موجود ندارند و به کارمزد به چشم خراج تراشی دولت برای آنها و پول زور نگاه می کنند. با این وجود قاسم نوده فراهانی، رئیس اتاق اصناف وقت ایران 
معتقد است اصناف باید هزینه سرویسی را که به آنها ارائه می شود و کارشان را آسان کرده، پرداخت کنند. وضعیت امور مالی کسب وکار و تجارت 
با سال های گذشته اصاً قابل مقایسه نیست؛ پیش از این کسب وکارها برای انتقال وجه دردسرهای زیادی داشتند، اما اکنون با کارت خوان های 
فعلی افراد نیازی به پول نقد ندارند و به لحاظ ذخیره زمان نیز این فرایند اثر مثبتی در جامعه دارد. در این مطلب، به سراغ اصناف رفته ایم تا تجربه 
اصاح نظام کارمزد و تأثیرات آن را از زبان آنها بشنویم و متوجه شویم که آیا آنها هنوز از دستگاه کارت خوان استفاده می کنند یا تاشی برای دور زدن 
کارمزد انجام داده اند؟ آیا توانسته اند با کارت به کارت مسئله را برای خودشان حل کنند یا خیر؟ بانک مرکزی روند اصاح نظام کارمزد را فازبندی کرده 
و در مرحلــه اول، جایــگاه داران ســوخت، نانوایــان، ســوپرمارکت ها، شــرکت های دانش بنیــان، افراد تحت پوشــش ســازمان بهزیســتی کشــور، 
مستمری بگیران و مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( فعاً از کارمزد خرید معاف شده اند یا برای آنها تخفیف در نظر گرفته شده است. در این  
بین، از آنجا که بانک مرکزی در روند اصاح نظام کارمزد، نحوه دریافت کارمزد از پذیرندگان برای اصناف گوناگون را با ماحظاتی تعیین کرده، در گام 
اول که از چهارم تیرماه امسال آغاز شد، از 2۸0 کد صنف، 239 صنف که میانگین مبلغ تراکنش آنها بالای 400 هزار تومان است، کارمزد خرید 
داده اند. در گام دوم، بنا شده بود که با فاصله یک ماهه سایر صنوف به  غیر از سوپرمارکت ها، فروشگاه های مواد غذایی و نانوایی ها مشمول پرداخت 
کارمزد و در فاز سوم نیز همه صنوف مشمول این کارمزد شوند که هنوز گام های دوم و سوم عملیاتی نشده است. جزئیات منتشرشده از گام اول 
اجرای این طرح نشان می دهد که خود پذیرنده برای مبالغ کمتر از 600 هزار تومان، مبلغ 120 تومان و برای مبالغ بیشتر از 600 هزار تومان به  اندازه دو 
ده هزارم )0.0002( مبلغ تراکنش )تا سقف چهار هزار تومان( کارمزد پرداخت می کنند. در مدل جدید، بانک پذیرنده نیز به  ازای هر تراکنش پنج 
ده هزارم )0.0005( مبلغ تراکنش کارمزد پرداخت خواهد کرد. تا چند ماه پیش پذیرندگان یا همان کارت خوان ها هیچ کارمزدی پرداخت نمی کردند 
و حالا دریافت کارمزد از آنها یک عادت جدید محسوب می شود. مشاهده های میدانی عصر تراکنش حاکی از آن است که بسیاری از صنف ها نظام 
کارمزد را پذیرفته اند و در پرداخت و اجرای آن کوتاهی نمی کنند، اما از طرفی بسیاری سودای دور زدن طرح کارمزد را دارند؛ به همین سبب گزارشی 

میدانی از طرح کارمزد در شهر تهران و گرگان تهیه کرده ایم که در ادامه مشروح آن را می خوانید.

زهرا  قربانی
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تمرکز بر پنج مسئله حیاتی در پروژه های حاوی داده افراد

 اصول اخلاقی 
مدیریت داده های افراد

محمد رهبان
مترجم

توانایی کدبندی، ذخیره سازی، تحلیل و اشتراک گذاری داده ها فرصت های بسیار بزرگی برای شرکت ها به  وجود می آورد و 
به همین دلیل است که شــرکت ها، حتی در دوره عدم اطمینان اقتصادی، مشــتاقانه در هوش مصنوعی سرمایه گذاری 
می کنند. کدام مشتریان محتمل است کدام محصول ها را در چه زمانی بخرند؟ کدام رقیب ها ممکن است جلو بزنند یا 
عقب بیفتند؟ بازارهــا و اقتصادها چطور مزیت ها یــا تهدیدهای تجاری ایجــاد می کنند؟ داده و آنالیتیکس پاســخ های 
آگاهانه تر و محتمل تری به این پرسش ها و بسیاری از پرســش های دیگر می دهند. اما نیاز به داده راه را برای سوءاستفاده هم باز می کند. 
اتحادیه اروپا در طول چند سال گذشته شرکت ها را به دلیل تخلف از مقررات عمومی حفاظت از داده )GDPR( بیش از 1400 بار و در مجموع 
حدود سه میلیارد یورو جریمه کرده است. رسوایی کمبریج آنالیتیکا در سال 201۸ به تنهایی باعث کاهش 36 میلیارد دلاری ارزش بازار 
فیس بوک شد و حدود شش میلیارد دلار جریمه برای متا، شرکت مادر فیس بوک به همراه داشت. ماجراهای تبعیض تصمیم گیری های 
مبتنی بر هوش مصنوعی علیه زنان و اعضای جامعه های اقلیت در استخدام، تأیید اعتبار وام، تشخیص سامت و حتی صدور احکام 
کیفری نگرانی هایی را درباره نحوه جمع آوری، استفاده و تحلیل داده ها ایجاد کرده است. این ترس ها با استفاده از چت بات هایی مثل چت  
جی پی تی، بینگ ای آی و جی پی تی-4 تشدید می شــود که »هوش« خود را با داده هایی به  دست می آورند که سازندگان و کاربران شان به 
آنها تزریق می کنند. کاری که با این هوش انجام می دهند، می تواند ترسناک باشد. چت بات بینگ حتی در مکالمه ای گفته بود که به بقای 

خودش نسبت به بقای انسانی که با آن تعامل می کند، اولویت می دهد.
شرکت ها در بررسی پروژه های جدیدی که شامل داده های ارائه شده توسط انسان یا بهره برداری از پایگاه های داده موجود می شوند، باید بر 
پنج مسئله حیاتی شامل منشاء داده ها، کاربردی که داده ها برای آن استفاده می شوند، حفاظت از داده ها، نحوه حفظ حریم خصوصی 
ارائه دهندگان داده و نحوه آماده سازی داده ها برای استفاده تمرکز کنند. این پنج مسئله را پنج مسئله اصلی مدیریت داده ها می نامیم. در 
صفحه های پیش  رو در مورد هر کدام از آنها بحث می کنیم و می بینیم که فناوری های هوش مصنوعی چطور ریسک سوءاستفاده از داده ها 

را افزایش می دهند، اما ابتدا مروری اجمالی بر نیازمندی های سازمانی فرایند ارزیابی اخاقی قابل اطمینان داریم.
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نسیم بنایی
مترجم

هــر ســازمانی در دنیــای 

ام آی تی اسلون
امــروز، آینــده خــود را از 
طریق نوآوری می ســازد؛ 
ایــن  نمی کنــد  فرقــی 
سازمان کوچک باشد یا 
بزرگ، اگر شاهد حضور عنصر نوآوری در آن باشیم، 
می توانیم به آینده اش دل ببندیم، در صورت غیاب 
نوآوری، خبری از پیشرفت و آینده هم نخواهد بود. 
یافتــن بهتریــن و  بــرای  نــوآوری صرفــاً  گاهــی 
خلاقانه ترین راه ها جهت بهبود انجام و اجرای امور 
اســت، گاهــی هــم در مســیر یافتــن راه هایــی بــرای 
بهترین واکنش و پاســخگویی به نیازهای مشتری و 
گاهی هم نوآوری در جهت ایجاد مدل هایی خواهد 
بود که به طراحی محصولات مؤثرتر ختم می شــود. 
ســازمان ها در دنیای مدرن، به لحــاظ مقوله نوآوری 
به شدت تحت فشار قرار دارند، آنها باید به گونه ای 
چرخــه نــوآوری را بــه اجــرا درآورند کــه بــه کمک آن 
بتوانند ارزش آفرینی کنند. بسیاری از مواقع، افرادی 
کــه نــوآوری را آغــاز کرده انــد، نمی دانســته اند کــه 
اقدام شان به موفقیت ختم خواهد شد یا خیر؛ با این 
حال، این طور قضاوت کرده اند که این اقدام نوآورانه 
بــا اقبال مشــتری روبــه رو خواهد شــد یا بــه افزایش 
بهره وری کمک خواهد کرد؛ در نتیجه آن را به مرحله 
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پرداخت در لحظه
فنــاوری سال هاســت کــه در 

فین تک
زندگــی مــا انســان ها حضور 
دارد، امــا شــکل آن طــی 
ســال های گذشــته متحــول 
شــده و بــه شــکلی مــدرن 
درآمده است؛ تا جایی  که فناوری امروزی با فناوری دهه های 
70 و 80 میلادی تفاوت بسیاری دارد. در گزارشی ویژه در این 
نشریه به این مقوله پرداخته شده که چطور می توان از طریق 
ایجاد یک شــبکه جهانی، نظام پرداخت در لحظه را از هر 
جایی در دنیا ایجاد کرد. در حال حاضر، کارآفرینان بسیاری 
در جهان در این زمینه فعالیت می کنند. برای مثال شرکت 
ولت یکی از شرکت هایی است که در این زمینه تلاش می کند 
تا شبکه ای جهانی را برای پرداخت در لحظه ایجاد کند. یکی 
دیگر از مقولاتی که نشــریه فین تک در جدیدترین شماره 
خود به آن پرداخته، همین مقوله تحولات فناوری است. در 
حال حاضر بســیاری از شــرکت ها در عرصه فنــاوری فعال 
هستند و سعی دارند به کمک فناوری های نوآورانه، پلی به 
ســوی پیشــرفت بســازند. نشــریه فین تک در جدیدترین 
شــماره خود 100 شــرکت برتــر در این عرصــه را کــه در واقع 
شرکت های فین تکی هستند، مورد بررسی قرار داده است. 
این شرکت ها به تغییر کسب وکارها در جهان کمک کرده اند 
و سرعت تحولات را هم بالا برده اند. برترین شرکت فین تکی 
از نگاه این مجله، شــرکت نوبانک اســت که بــا ارزش چهار 
میلیارد و 100 میلیون دلار در بازار فعالیت می کند. این بانک 
دیجیتالی فعالیت خود را از سال 2013 آغاز کرده و اکنون به 
مطرح ترین شرکت در این عرصه تبدیل شده است. در حال 
حاضر این بانک به میلیون ها مشــتری در سرتاســر جهان 
خدمات دهی می کند. دلیل اینکه این بانک توانسته تا این 
اندازه مشــتری داشــته باشــد، همیــن مقوله بهره گیــری از 
فناوری های دیجیتالی است. یکی از گزارش های خواندنی 
مجله فین تک، درباره 10 بانک برتر دیجیتالی در دنیاست. 
بانک های کارنت، استارلینگ و سوفی در این فهرست دیده 
می شــوند. فنــاوری در ســفر از دیگــر مقولاتی اســت که در 

نشریه فین تک مورد بررسی قرار گرفته است. 

Volt discusses the company’s aim of building 
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چرا مهم است: در میانه بحران مالی سال 2008، 
توجه کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی از خود 
اقتصاد به مسائل پایه ای و بنیادین در بازارهای 
مالــی معطــوف شــد و مهم تریــن مســئله چیزی 
نیســت جز پول! با این حال درک محدودیت ها 
و سیاســتی کــه پیرامــون »پــول« قــرار دارد، کار 
ساده ای نیســت. کتاب »ارز سیاست« پول را از 
زمان یونــان قدیم تا امروز مورد بررســی قرار داده 
و از مســیر نگاه فلاســفه سیاســی، دیدگاه هایی 
در ایــن زمینــه ارائــه کــرده اســت. در ایــن کتــاب 
می بینیم که چطــور پول از ابزاری بــرای معاوضه 
و مبادله به کانون سیاســت تبدیل شــده است. 
پول بــه مقولــه ای کاملاً سیاســی بدل شــده و در 
عین حــال نمی تــوان نقــش آن را در دموکراســی 
به درستی تشــخیص داد. با این حال، نویسنده 
این کتــاب تلاش کــرده از منظــر ارســطو گرفته تا 

کارل مارکس و جــان مینارد کینز، مســیری برای 
تشــخیص نقش پول ترســیم کند. با تشخیص 
نقــش دقیــق پــول در دنیــای سیاســت، می توان 
بحران هــای مالــی را هــم بهتــر شناســایی و در 
نهایــت حتی درمان کــرد. هر بار که بحــران پولی 
در جهــان رخ داده، این بحران ارتبــاط تنگاتنگی 
با تعریف مردم در آن زمان از پول داشــته است. 
کتاب ارز سیاســت تلاش کرده آگاهی نســبی از 
سیاســت پولی ایجاد کند. این کتــاب همچنین 
مفهوم پــول را به شــکلی شــفاف بــرای خواننده 
تعریــف می کنــد. موفقیت ایــن کتــاب در زمینه 
تعریف سیاســت پولی باعث شــده جوایزی هم 
در زمینه علوم سیاست و اقتصادی در آمریکا به 
دست آورد. کسانی  که می خواهند با تاریخ پول 
و اندیشه های سیاسی مرتبط با آن آشنا شوند، 

می توانند از این کتاب بهره بگیرند  

عنوان اصلی
 The currency of politics: the political theory of

money from Aristotle to Keynes
نویسنده

استفان آیک
انتشارات

   دانشگاه پرینستون
سال انتشار

  ۲۲ آگوست ۲0۲3

ارز سیاست 
نظریه سیاسی پول از ارسطو تا کینز

چرا مهم اســت: بســیاری از افراد تصور می کردند 
پس از بحران مالی سال 2008 که از بانک ها آغاز شد 
و طی آن شاهد ورشکستگی بسیاری از بانک های 
بزرگ بودیــم، نظام بانکی اصلاح شــده اســت، اما 
اخیراً شاهد مشکلات بزرگی برای بانک ها بوده ایم 

که نشان می دهد این طور نیست!
افرادی که تصور می کردند بانک ها اصلاح شده اند، 
ظاهراً نمی خواستند باور کنند که هنوز نظام بانکی به 
تغییر و تحولات اساسی نیاز دارد تا دیگر دچار بحران 
نشود. هنوز پس از گذشت ســال ها، بانک ها دچار 
این بحران می شــوند که چطور ترازنامه مالی شــان را 
کنترل کنند. هنوز هم بانک ها خطرناک محســوب 
می شــوند و دولت ها در دنیــای اقتصاد، نگــران آنها 
هســتند. دو نویســنده به نام های »آنات آدماتی« و 
»مارتین هلویک« تلاش کرده اند به زبان ســاده و به 
گونه ای که برای همه قابل فهم باشد، از سیاست ها 

و قوانینــی بگویند کــه بحــران را در نظام بانکــی آغاز 
می کنــد. آنهــا توضیــح می دهند کــه اصلاحــات در 
نظام بانکی نباید صرفاً اســمی باشــد؛ بلکه باید به 
شکلی مؤثر اجرایی شود تا بتواند نظام بانکی امن تر 
و ســالم تری را ایجاد کند. کتاب آنهــا در چهار فصل 
تشریح می کند که چطور می توان اصلاحات بانکی را 
به صورت مؤثر به اجرا درآورد. بانکداری می تواند حتی 
پایه های دموکراسی را به لرزه درآورد. به همین دلیل 
است که یافتن ریشه های مشکل و حل آن در نظام 
بانکی هر کشوری، امری حیاتی به شمار می آید. این 
کتاب علاوه بر اینکه ریشه مشکلات را به بانکداران 
نشــان می دهد، راهکاری نیز برای آن عرضه می کند 
تــا بتواننــد از آن بهره بگیرنــد. کتاب »لبــاس جدید 
بانکداران« کتاب منتخب سال از نگاه وال استریت 
ژورنــال، فایننشــال تایمز و بلومبــرگ بیزینس ویک 

بوده است  

عنوان اصلی
 The Bankers’ New Clothes: what’s wrong with

banking and what to do about it
نویسنده

آنات آدماتی و مارتین هلویگ
انتشارات

   دانشگاه پرینستون
سال انتشار

  9 ژانویه ۲0۲۴

لباس جدید بانکداران 
مشکل بانک ها چیست و چه کار می توان کرد؟

نسیم بنایی
مترجم
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چرا مهم است: مدیران شــرکت های متوسط باید 
آشنایی معقولی با فناوری اطلاعات داشته باشند. 
کتــاب »رازگشــایی از فنــاوری اطلاعــات« دقیقاً با 
هــدف آشــنایی همیــن مدیــران بــا مقوله فنــاوری 

اطلاعات نوشته شده است.
واقعیــت این اســت کــه در دنیــای امــروز، فناوری 
اطلاعــات یکــی از مهم تریــن مقولاتــی اســت که 
می تواند کسب وکارها را به بیزینس های ارزشمند 
و ســودآور بدل کند. فناوری اطلاعــات این امکان 
را بــه کســب وکارها می دهــد کــه فضایی پایــدار و 
رقابتی بــرای خــود ایجاد کننــد. با این حــال، باید 
بدانیــم چطــور می تــوان از قابلیت هــای فنــاوری 
اطلاعــات بهــره گرفــت! نویســندگان ایــن کتاب، 
دهه ها در این زمینه تجربه کســب کرده اند. آنها 
با مشــکلات پروژه های دیجیتال ســازی آشــنایی 
کامل دارند، چراکه خودشان پروژه های متعددی 
را در ایــن زمینــه پیــش برده انــد. بــه همیــن دلیل 
اســت کــه از چالش هــای آن هــم آگاهــی دارنــد. 

فنــاوری اطلاعــات بــه شــرکت ها کمــک می کنــد 
قلمرو خودشــان را در زمینه رشد، توسعه بدهند 
و در نهایت به ســود بیشــتری دســت پیدا کنند. 
مهم ترین نکته ای که در این کتاب مطرح می شود، 
ایــن اســت کــه مدیــران عامــل و مدیــران اجرایــی 
نیازی نیســت با پیچیدگی های فناوری اطلاعات 
آشــنایی پیدا کننــد؛ آنهــا صرفــاً بایــد از اهمیت 
آن در کســب وکار خود آگاه شــوند و در نهایت به 
بهترین شکل از آن بهره بگیرند تا بتوانند کارشان 
را توسعه بدهند. به این فکر کنید که شما از تلفن 
همراه هوشــمند خود فقــط بــرای تماس گرفتن با 
دیگران اســتفاده نمی کنید، بلکــه از قابلیت های 
متعدد آن بهره می گیریــد! این موضــوع در مورد 
فنــاوری اطلاعــات در کســب وکارها هــم صــدق 
می کند، اهالی کسب وکار باید از همه قابلیت های 
فناوری اطلاعات بهره بگیرنــد تا مزیت رقابتی به 
کسب وکار خود ببخشند. نویسندگان این کتاب، 
مسیر دستیابی به این مزیت را روشن کرده اند   

رازگشایی از فناوری اطلاعات 
زبان فناوری اطلاعات برای مدیران عامل

چرا مهم اســت: آیا به دنبــال راهکارهــای پایدار 
بــرای پیشــبرد کســب وکارتان هســتید؟ پــس 
مطالعــه ایــن کتــاب بــرای شــما مؤثــر خواهــد 
بــود. پایه هــای اقتصــاد مــدرن در دنیــای امــروز 
بــر فنــاوری بنــا نهــاده شــده اســت. در واقــع اگر 
به دنبال راه اندازی کسب وکاری بزرگ و مطرح در 
دنیای امروزی هستید، چاره ای ندارید جز اینکه 
حداکثر بهــره را از فنــاوری در کار خــود ببرید! از 
نقطه صفر که بخواهید با مشتری ارتباط برقرار 
کنیــد و محصول تان را به او بفروشــید تــا پس از 
فروش و رصد کردن احوالات مشتری و دریافت 
تجربه او؛ در همه این مسیر باید از فناوری کمک 
بگیرید تا بتوانید بهــره وری را در کســب وکارتان 
بــالا ببریــد و در مســیر پیشــرفت قــدم بردارید. 
اطلاعــات بســیاری وجــود دارد کــه می توانید در 
قالــب داده از آنهــا اســتفاده ببرید. البتــه نیازی 
نیست که در نقش یک مدیر حرفه ای در عرصه 
فنــاوری اطلاعــات ظاهــر شــوید؛ کافــی اســت از 

اهمیــت فنــاوری اطلاعــات آگاه باشــید و از آن 
نهایت بهره ببرید. کتاب »پایان وفور در فناوری« 
تلاش کرده مدیران اجرایی را با رویکردهایی آشنا 
کند که بتوانند از طریق آنها کسب وکاری پایدار 
و در مسیر پیشرفت داشته باشــند. برای مثال، 
مدیــران بایــد محیــط کســب وکار را بــه گونــه ای 
به لحــاظ فنــاوری توســعه بدهنــد که در مســیر 
بهره وری قــدم بــردارد. در واقــع هر نــوع فناوری، 
مناسب کسب وکارتان نیست، باید از آن دست 
فناوری هایی بهره بگیریــد که می دانید بهره وری 
را در کســب وکارتان بهبود می بخشد. به عبارت 
ساده تر، هدف از فناوری، افزایش بهره وری است. 
ایجاد شفافیت هم از دیگر مقوله هایی است که 
نویســنده این کتاب روی آن تأکید دارد و معتقد 
اســت به کمک آن می توان هزینه های فناوری را 
کاهش داد. اگر به دنبال بلوغ در عرصه بهره وری 
در کســب وکارتان هســتید، این کتــاب می تواند 

راهکارهای خوبی در اختیارتان قرار دهد   

پایان وفور در فناوری 
چطور رهبران فناوری اطلاعات به بهره وری دسترسی پیدا کنند

عنوان اصلی
 End of Abundance in Tech: How IT leaders can

find efficiencies to drive business value
نویسنده
 بن دیبو

انتشارات
   فوربس

سال انتشار
   ۱ آگوست ۲0۲3

عنوان اصلی
 Demystifying IT: The language of IT for the

CEO
نویسنده

ساراجیت کانانگو و بوپی دال
انتشارات
   فوربس

سال انتشار
  ۱ آگوست ۲0۲3
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محصول

معرفی دستگاه  ذخیره سازی سری VSP 5600 هیتاچی که توسط شرکت توسعه سامانه تسکا ارائه شده  است

ایجاد زیرساخت هایی قوی 
برای اطلاعات سازمان ها

در دنیای امروز، نیاز به ذخیره ســازی اطاعات به صورت امن، قابلیت مقیاس پذیری بالا و کارایی بهینه برای سازمان ها و 
شبکه های پیشرفته بیش از پیش احساس می شود. دستگاه های ذخیره سازی پیشرفته به عنوان حلقه اصلی در این زمینه 
ایفای نقش می کنند. با توانایی مدیریت حجم عظیم داده ها و ارائه پایداری در دسترس پذیری سرویس ها، این دستگاه ها 
به سازمان ها اجازه می دهند تا با چالش های رو به رشد داده ها با تسلط کامل مواجه شوند. از طرفی، عملکرد بالا و کارایی 
بهینه این دستگاه ها، باعث بهبود عملکرد برنامه ها و خدمات شبکه های پیچیده می شود. در نتیجه استفاده از دستگاه های ذخیره سازی 
پیشرفته به  مثابه ستون اساسی در ایجاد زیرساخت های قوی و پایدار برای اطاعات سازمانی عمل می کند. شرکت توسعه سامانه تسکا 
با نگاهی عمیق و دقیق به چالش های سازمان ها و همچنین با استفاده از تجربه های مکرر در حوزه زیرساخت و به خصوص ذخیره سازی 
پیشرفته اطاعات، از محصولات شرکت هیتاچی بهره برده و با ایجاد راهکارهایی مطابق با استاندارد روز دنیا، پیشرو و منحصر به فرد در 

حل این نوع از چالش ها ظاهر شده است. در این مطلب به معرفی دستگاه  ذخیره سازی سری VSP 5600 پرداخته ایم.

VSP 5600 قابلیت های دستگاه  ذخیره سازی  

هیتاچی )Hitachi( یک شــرکت فناوری ژاپنی اســت که در زمینه های گوناگونی از 
جمله الکترونیک، مخابرات و ذخیره ســازی فعالیت دارد. در زمینه ذخیره ســازی، 
هیتاچی محصــولات متنوعی تولید می کند کــه به عنوان راهکارهای ذخیره ســازی 
پیشــرفته برای ســازمان ها معرفــی شــده اند. راهکارهــای ذخیره ســازی هیتاچی از 
دستگاه های کوچک تا دستگاه های بزرگی مانند سرورهای ذخیره سازی، آرایه های 
دیسکی و ذخیره سازهای هیبرید تشکیل شده است. این راهکارها از قابلیت های 
مدیریت مرکزی، توانایی مقیاس پذیری بالا، امنیت داده ها و قابلیت های بیشتری 

برای مدیریت و کنترل داده ها برخوردار هستند.
به طــور خلاصــه، هیتاچی بــا تجربــه و تخصــص در زمینه فنــاوری و ذخیره ســازی، 
راهکارهای متنوعی ارائه می دهد که به سازمان ها در مدیریت داده ها، بهبود کارایی 
و افزایش امنیت کمک می کنند. دســتگاه های ذخیره ســازی ســری VSP 5600 از 

هیتاچی با قابلیت هایی ارائه می شوند که به سازمان ها 
در مدیریت داده ها و بهره وری بیشــتر کمک می کنند. 

این قابلیت ها شامل موارد زیر هستند:
 VSP 1. توانایــی مقیاس پذیــری بــالا: دســتگاه های
5600 امــکان مقیاس پذیــری بســیار بالایــی دارند، به 
این معنا که می توانید به راحتی و بــدون ایجاد اختلال 
در فعالیت هــای سیســتم، ظرفیــت ذخیره ســازی را تا 

مقیاس بسیار بزرگ افزایش دهید.
2. عملکرد بالا با کمترین تأخیر: این مدل با اســتفاده 
از فناوری های فشرده ســازی و پردازش مــوازی، به ارائه 
عملکرد بــالا و کمترین تأخیر در دسترســی بــه داده ها 

می پردازد.
 VSP 5600 :3. پایــداری و قابلیــت در دســترس بــودن
بــا توانایی هــای توان بخشــی فــوری، امــکان تأمیــن در 
دســترس بودن بالا برای داده ها و ســرویس های مهم را 

فراهم می کند.
4. مدیریت مرکزی: با استفاده از نرم افزار های مدیریت 
هیتاچی، مدیران می توانند این دستگاه ها را به صورت 

مرکزی مدیریت و کنترل کنند.
5. امنیت داده ها: ســری VSP از فناوری های رمزنگاری 
و امنیتــی پیشــرفته بــرای حفاظــت از داده هــای مهــم 

سازمان استفاده می کند.
6. پشــتیبانی از تجهیــزات گوناگــون: ایــن دســتگاه ها 
 SSD، از تنوع در اتصــال به تجهیــزات گوناگــون مانند
HDD و ذخیره سازهای فیزیکی و مجازی بهره می برند.
در کل، دســتگاه های ذخیره ســازی VSP 5600 از 
هیتاچــی بــا توجــه بــه قابلیت هــای مقیاس پذیــری، 
کارایی و امنیت خود، به عنوان یک راهکار پیشرفته در 
مدیریت داده ها و افزایش بهره وری در محیط های کاری 

مورد استفاده قرار می گیرند 
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در هر شــرکتی معمولاً مدیران عامل در بالاترین جایگاه اجرایی قرار دارند که مســیر حرکتی هر شرکتی تا حد زیادی به 
عملکرد مدیرعامل و تیم اجرایی آنها بســتگی دارد. به عبارت دیگر مدیرعامل فردی است که عمده مسئولیت ها برای 
توسعه شرکت و رسیدن به آن اهداف را بر دوش می کشد، ولی باید توجه داشته باشیم که بخش زیادی از عملکرد یک 
شرکت مستقل از مدیرعامل، به نوع نگاه و نگرش اعضای هیئت مدیره آن بستگی دارد. اعضای هیئت مدیره یک شرکت 
نقش بسزایی در عملکرد بلندمدت آن شرکت داشته و به عبارتی اداره کنندگان اصلی شرکت هستند که هماهنگ با سهام داران بر کار 
مدیران و حتی مدیرعامل نظارت می کنند. در نتیجه اعضای هیئت مدیره یک شرکت نقش بسیار کلیدی در تصمیمات استراتژیک یک 
شرکت دارند؛ تصمیماتی که تأثیر مســتقیمی در عملکرد آن شرکت و در ادامه آن توســعه یک صنعت دارد. با توجه به اینکه صنعت 
پرداخت کشــور در ســال های اخیر تغییر و تحولات بســیاری دیده که ریشــه در نگاه و رویکرد اعضای هیئت مدیره بازیگــران اصلی این 
صنعت داشته، بر آن شدیم تا مدیران عامل و اعضای هیئت مدیره شرکت های پی اس پی کشور را معرفی کنیم تا بدانیم چه کسانی در 
نهایت بر حرکت کســب وکارهای اصلی این صنعــت تأثیر می گذارند. بــرای تهیه اطاعات این افــراد از روابط عمومی شــرکت ها و البته 
اطاعاتی که در کدال، وب سایت و... از افراد منتشر شده بود، کمک گرفته ایم. با این حال با توجه به اینکه برخی شرکت ها در این مسیر 

همراهی لازم را نکردند، نتوانستیم از برخی افراد اطاعات لازم را به دست آوریم.

معرفی مدیران عامل و اعضای هیئت مدیره شرکت های پی اس پی کشور

راهبران 
پرداخت الکترونیک
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مدیران

بهنام آرایش
مدیرعامل الکترونیک کارت دماوند

بهنــام آرایــش کــه از آذرمــاه 1396 در ســمت 
مدیرعاملــی شــرکت الکترونیــک کارت دماونــد 
فعالیــت می کنــد، متولــد 1352 و دارای مــدرک 
کارشناســی مهندســی کامپیوتــر، گرایــش نرم افــزار، کارشناســی ارشــد 
مهندسی کامپیوتر، گرایش نرم افزار و کارشناسی ارشد مهندسی فناوری 

اطلاعات، گرایش تجارت الکترونیکی است.

محمدرضا اسکندریون
نایب رئیس هیئت مدیره آسان پرداخت پرشین

محمدرضــا اســکندریون متولــد 1360 اســت و 
دارای مدرک کارشناســی ماشــین های کشــاورزی از 
دانشگاه ارومیه و MBA، گرایش مدیریت کسب وکار 

هوشمند و تحول گرا از دانشگاه سازمان مدیریت صنعتی است.
از جملــه ســوابق کاری او می تــوان به مدیر شــعبه شــرکت بهرســان دارو، 
مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شــرکت توســن تجــارت ایرانیان، معاون 
عملیــات شــرکت آســان پرداخت، مدیرعامــل شــرکت نگیــن تجــارت 
اپامه، رئیــس هیئت مدیره شــرکت نگین خــودرو هوشــمند، نایب رئیس 
هیئت مدیره شرکت نگین ارتباطات آوا و رئیس هیئت مدیره شرکت نکو 

مرکب آریا اشاره کرد.
رئیــس هیئت مدیره شــرکت طلوع ســبز زنگان، عضــو هیئت مدیره شــرکت 
آســان پرداز توســن، رئیــس هیئت مدیــره شــرکت تجــارت آسان ســاز نگین، 
رئیــس هیئت مدیره شــرکت کاغــذ و رول آرتا پرشــیان، رئیــس هیئت مدیره 
شــرکت پلاک ســبز نگین، رئیس هیئت مدیره شرکت رایان ســاتراپ و عضو 

هیئت مدیره شرکت داده کاوان فردا نیز از دیگر سوابق کاری او هستند.

محمدعلی گوگانی
عضو هیئت مدیره آسان پرداخت پرشین

1337 و  محمدعلــی گوگانــی متولــد 
دانش آموخته رشته کامپیوتر از مدرسه 
عالی کامپیوتر و دانشگاه شهید بهشتی 
اســت. او در حال حاضر مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت 
توســعه خدمات الکترونیکی آدونیــس )از ســال 1391 تاکنون( و 
عضو هیئت مدیره شرکت آسان پرداخت پرشین است. در سوابق 
و تجربیات حرفه ای او عضو هیئت مدیره شرکت آسان پرداخت 
پرشــین، معاون مدیرعامل در امور بازاریابی در شرکت خدمات 
انفورماتیــک، معــاون مدیرعامــل در امــور بازاریابــی شــرکت 
ایران ارقام، مدیر امور مشتریان شرکت داده پردازی ایران، مشاور 
مدیرعامل در بانک ســامان و مشــاور مدیرعامل در شرکت های 
رایان خدمات امید، ناواکــو، کارت اعتبــاری ایران کیش و... دیده 

می شود.

حبیب اله اژدهاکش
عضو هیئت مدیره آسان پرداخت پرشین

حبیب اله اژدهاکــش متولــد 1354 و دارای مدرک 
کارشناســی ارشــد ریاضــی کاربــردی از دانشــگاه 
تربیــت مــدرس اســت. از جملــه ســوابق کاری 
اژدهاکــش می توان به مدیر پروژه ســامانه جامع ارزی بانــک رفاه کارگران، 
مدیر طرح و برنامه بانک بین المللی کیش، رئیس اداره طراحی محصول و 
توسعه بازار بانک رفاه کارگران، معاون مدیرعامل بانک بین المللی کیش، 
عضو هیئت مدیره شرکت توسعه فناوری رفاه پردیس و مدیرعامل شرکت 

توسعه فناوری رفاه پردیس اشاره کرد.

سیدمحسن اطیابی
عضو هیئت مدیره آسان پرداخت پرشین

علی اکبر فراهانی
مدیرعامل آسان پرداخت پرشین

علی اکبــر فراهانــی متولــد 1365 اســت 
که اســفندماه 1400 به عنــوان مدیرعامل 
شــرکت آســان پرداخت پرشــین انتخاب 
شد. او دانش آموخته کارشناســی مدیریت بازرگانی از دانشگاه 
شهید بهشتی و کارشناسی ارشد مدیریت بازاریابی و مدیریت 

مالی از دانشگاه اومئو سوئد است.
از جملــه ســوابق کاری فراهانی می تــوان به مدیرمحصــول کارت 
و باشــگاه های وفاداری شــرکت سهاســان، مدیرمحصــول، مدیر 
برنامه ریزی و بودجه و مدیرکل بازاریابی شرکت خدمات ارتباطی 
رایتــل، معــاون تجــاری و قائم مقــام مدیرعامــل شــرکت نگیــن 
ارتباطــات آوا، مشــاور مدیرعامــل، معــاون بازاریابــی و فــروش و 

قائم مقام مدیرعامل آسان پرداخت پرشین اشاره کرد.

سید محمد حسن ملیحی
رئیس هیئت مدیره آسان پرداخت 

پرشین
 سیدمحمدحســن ملیحی دارای مدرک 
دکتری مالی بین الملل است و در سوابق 
کاری او مدیرعامــل و عضو هیئت مدیره شــرکت ســرمایه گذاری 
ســبحان، رئیــس هیئت مدیــره شــرکت ترغیــب صنعــت ایــران 
ایتالیــا، عضو هیئت مدیره شــرکت ســرمایه گذاری امیــد فارس، 
عضو کمیته حسابرسی شرکت سرمایه گذاری مدلر، مدیرعامل 
نهادهای واسط انتشار اوراق بدهی SPV در بازار سرمایه و معاون 
عملیات و تحقیقات شرکت مدیریت دارایی مرکزی بازار سرمایه 

دیده می شود.

محمدمهدی تقی پور انوری
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره به پرداخت ملت

محمدمهدی تقی پور انوری، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت به پرداخت ملت متولد 1364 و دارای مدرک کارشناسی مهندسی 
برق )الکترونیک( از دانشگاه صنعتی امیرکبیر، کارشناســی ارشد مخابرات ســیار و ماهواره ای از  )University of Surrey )UKو 
دکتری مهندسی صنایع )تحقیق در عملیات( از دانشگاه تربیت مدرس است. مدیرعامل شرکت مهندسی سیستم یاس ارغوانی، 
معاون فناوری های مالی شرکت همراه اول، عضو هیئت مدیره به پرداخت ملت، هم بنیان گذار و رئیس هیئت مدیره شرکت پژند الکترونیک و هم بنیان گذار 
و رئیس هیئت مدیره مؤسسه پیام رســان مهر سروش از جمله ســوابق کاری او هســتند. علاوه بر اینها، مشاور پیاده ســازی پروژه های سامانه الکترونیکی 
137 شهرداری تهران و سامانه ملی رجیستری تلفن همراه، مرکز ملی ارتباط با مشتریان همتا و سامانه جامع تجارت ایران )وزارت صمت(، مشاور توسعه 
کسب وکار شرکت ایرساپرداز پاسارگاد، رئیس توسعه خدمات مشتریان شرکت همراه اول و مدیر فروش سرور و رایانه های اداری شرکت محتسب از دیگر 

سوابق کاری تقی پور هستند.
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شهاب جوانمردی
رئیس هیئت مدیره پرداخت الکترونیک پاسارگاد

شــهاب جوانمــردی رئیــس هیئت مدیــره شــرکت 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد دارای مدرک دکتری 
مدیریــت اجرایــی کســب وکار اســت. او از ســال 
1386 تاکنون مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هلدینگ فناوری اطلاعات و 

ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ( است.
از جملــه ســوابق کاری او می تــوان به عضو هیئــت نماینــدگان دوره نهم 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، نایب رئیس کمیسیون 
اقتصــاد نــوآوری و تحــول دیجیتــال هیئــت نماینــدگان اتــاق بازرگانــی، 
صنایــع، معــاون و کشــاورزی در دوره نهــم، رئیس هیئت مدیره شــرکت 
پیشگامان امین سرمایه پاسارگاد )شناسا(، عضو هیئت مدیره مؤسسه 
شــهر کتاب، رئیس هیئت مدیره شــرکت راهکارهای نرم افــزاری داتیس 
آریــن قشــم )داتیــن(، کارشــناس رســمی دادگســتری در حــوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، مشاور تأیید صلاحیت شده نظام صنفی رایانه ای 
در حوزه های سخت افزار، مشاور زیرساخت و مشاور مدیریت و آموزش 

اشاره کرد.

هوشنگ معتمدی
عضو هیئت مدیره موظف پرداخت الکترونیک پاسارگاد

هوشــنگ معتمدی، عضو هیئت مدیره موظف شــرکت پرداخت الکترونیک پاســارگاد دانش آموخته کارشناســی مهندســی 
صنایع و MBA بازار سرمایه از سازمان مدیریت صنعتی و سازمان بورس است. از جمله سوابق کاری معتمدی می توان به عضو 
غیرموظف هیئت مدیره و رئیس کمیته اعتبارات شرکت کارگزاری تأمین سرمایه نوین، عضو هیئت مدیره و قائم مقام مدیرعامل 
شرکت پرداخت نوین آرین، عضو غیرموظف هیئت مدیره شرکت ارتباطات آوای سلام مهر، عضو غیرموظف هیئت مدیره شرکت تأمین ماسه ریخته گری 
)کماسه(، رئیس هیئت مدیره شرکت کشت و صنعت خندان و عضو غیرموظف هیئت مدیره شرکت خدمات و پشتیبانی بانک اقتصاد نوین اشاره کرد.

زهرا میرحسینی
نایب رئیس هیئت مدیره پرداخت الکترونیک پاسارگاد

زهرا میرحسینی، نایب رئیس هیئت مدیره شرکت پرداخت الکترونیک پاسارگاد، دانش آموخته کارشناسی ارشد مهندسی 
کامپیوتر است.

عضو هیئت عامل و معاون مدیرعامل در امور فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک پاسارگاد، نایب رئیس هیئت مدیره شرکت 
پرداخــت الکترونیک پاســارگاد، نایب رئیــس هیئت مدیره شــرکت داتیس آرین قشــم )داتیــن(، رئیس هیئت مدیره شــرکت ســنباد، نایب رئیس 
هیئت مدیره شــرکت داده ورزی فرادیس، معاون مدیرعامل در امور فناوری اطلاعات بانک اقتصاد نوین، رئیس هیئت مدیره شرکت خدمات رایان 

اقتصاد نوین و نایب رئیس هیئت مدیره شرکت پرداخت نوین از جمله سوابق کاری میرحسینی هستند.

هادی سپانلو
عضو هیئت مدیره به پرداخت ملت

هیئت مدیــره  عضــو  ســپانلو،  هــادی 
به پرداخت ملت متولــد 1354 و دارای مدرک 
دکتــری مدیریــت دولتــی تصمیم گیــری و 
خط مشــی گذاری عمومی از دانشــگاه تهران اســت. ســپانلو در حال 
حاضر عضــو هیئــت عامل و معــاون مدیرعامــل بانک ملت اســت و 
پیــش از این، رئیــس اداره کل ســازمان و بهبــود روش هــای این بانک 

بوده است.

مسیح مشهدی تفرشی
مدیرعامل و عضــو هیئت مدیره پرداخت 

الکترونیک پاسارگاد
مســیح مشــهدی تفرشــی، مدیرعامــل 
و عضــو هیئت مدیــره شــرکت پرداخــت 
الکترونیک پاسارگاد، دانشجوی دکتری DBA سازمان مدیریت 
صنعتی است و در ســوابق کاری خود عضو هیئت مدیره شرکت 
ســایپایدک، عضــو غیرموظــف هیئت مدیــره شــرکت رنوپــارس، 
عضو هیئت مدیره شرکت ســرمایه گذاری مهر اقتصاد ایرانیان، 
رئیس هیئت مدیره گروه خودروسازی بهمن، رئیس هیئت مدیره 
شــرکت فــن آوا کارت و رئیــس هیئت مدیره شــرکت بــاران تلکام 

دیده می شود.
همچنیــن مدیرعامــل و عضــو موظــف هیئت مدیــره شــرکت 
پارس خودرو، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شــرکت آلومینیوم 
ایران، مدیرعامــل و عضو هیئت مدیــره گروه فــن آوا و مدیرعامل 
و عضــو هیئت مدیره شــرکت فناپ تلکام از دیگر ســوابق کاری او 

هستند.

محمدجعفر زیوری کامران
عضو هیئت مدیره به پرداخت ملت

عضــو  کامــران،  یــوری  ز محمدجعفــر 
هیئت مدیره شــرکت به پرداخت ملت متولد 
1363 و دارای مــدرک دکتــری حســابداری 

است.
او در حال حاضر معاون مالی، اقتصادی، منابع انسانی گروه فناوران 
هوشــمند بهســازان فرداســت و در ســوابق کاری او مدیر حسابرسی 

داخلی گروه تدبیر دیده می شود.

مرتضی صداقتی فرد
نایب رئیس هیئت مدیره به پرداخت ملت

مرتضــی صداقتی فــرد، نایب رئیــس هیئت مدیره 
شــرکت به پرداخــت ملــت متولــد 1353 و دارای 
مدرک کارشناسی ارشــد حســابداری از مؤسسه 
عالی بانکداری ایران اســت. او در حال حاضر مدیر ارشــد ریســک بانک 
ملــت اســت و در ســوابق کاری او رئیــس اداره کل حســابداری مدیریت و 

سرمایه گذاری های بانک ملت دیده می شود.

علیرضا حمیدی
رئیس هیئت مدیره به پرداخت ملت

علیرضــا حمیــدی، رئیــس هیئت مدیــره 
و   1349 متولــد  ملــت  به پرداخــت 
دانش آموخته کارشناســی ارشــد مدیریت 
اجرایی در ســازمان مدیریت صنعتی اســت. او در حال حاضر عضو 
هیئت عامل و معاون مدیرعامل بانک ملت است و پیش از این، معاون 

اداره کل دفتر مدیریت و روابط عمومی بانک ملت بوده است.




